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NÁVRAT BÍLÉ. ZELENÉ
DRESY VADILY FANDŮM
V ČEM BUDE HRÁT FOTBALISTA TOMÁŠ HOLEŠ A DALŠÍ REPREZENTANTI? STRANA 24

Svátek slaví: Vojtěch

„Svatý Jene z Nepomuku, drž nad námi svoji ruku“
Na cestě epigramů, která bude v Havlíčkově Brodě od května připomínat letošní 200. výročí narození Karla Havlíčka
Borovského, bude i skoro půltunový epigram ze žuly. Ve venkovním ateliéru u lomu v Lipnici nad Sázavou sochařské dílo
dokončuje havlíčkobrodský výtvarník Radomír Dvořák. Do kusu mrákotínské žuly Dvořák vysekal Havlíčkův epigram:
„Svatý Jene z Nepomuku, drž nad námi svoji ruku. Ať nám Bůh dá, co dal Tobě: by náš jazyk neshnil v hrobě.“ ČTK

„Myslíte jen na to, jak
zachránit holý život“
Bývalí diplomaté. Deník Metro se ptal na zážitky při nečekaných stěhováních.Moskva 2021. Na zrychlený
přesun do vlasti měli Češi vlastně jen 16 hodin. Kuvajt 1990. Rozhodně nepřemýšlíte nad tím, co sbalit STRANA 4

Uvolnění
na začátku
května
Zbytek obchodů a část
služeb se lidem otevřou
3. května, pokud bude
pokračovat příznivý
epidemický vývoj. Včera
o tom rozhodla vláda.
V současné době mohou
fungovat jen vybrané
obchody jako potraviny,
lékárny, drogerie, optiky
či květinářství. STRANA 6

Diplomatická
válka zuří dál
Česko kvůli výbuchu
ve Vrběticích vyhostí další
desítky zaměstnanců
ruského velvyslanectví
v Praze. Rusko má čas na
stažení 63 pracovníků
do konce května. Tři
ruské diplomaty se včera
rozhodlo vypovědět také
Slovensko. STRANA 8

Kde se co
natáčelo
Za pár dní oslaví portál
Filmová místa.cz patnáct
let. Po lokalitách, kde se
natáčely slavné filmy nebo
seriály, pátrá i projekt
Filmové políčko. STRANA 15
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Ve Kbelích si
můžete od května
pronajmout úl
i s poradcem.

Kdyžmohou vmetropoli exis-
tovat komunitní centra, za-
hrady a skalky, proč bychom
neotevřeli i komunitní vče-
lín? S tímto nápadem nedáv-
no přispěchali zaměstnanci
Lesů hlavního města Prahy.
„Přemýšlíte o vlastním chovu
včel, ale bojíte se, že nemáte
dost zkušeností? Chtěli byste
si to zkusit předtím, než na-
koupíte všechno drahé vyba-
vení? A rádi byste, aby vám
někdo poradil a pomohl,
když si nebudete vědět rady?
Právě pro vás od května v na-
šem ekocentru Prales spouští-
me pilotní projekt a zakládá-
me malou včelnici,“ říká
mluvčí Lesů Petra Fišerová.

Za pronájem úlu se včel-
stvem v produkční síle zapla-
tí zájemce deset tisíc korun.
V ceně je plně vybavený úl
s náhradními nástavky a vy-
bavení na získávánímedu. Po-
kud se včelaři nebude dařit,
neodejde s prázdnou. V ceně
má totiž již započítáno pět ki-
logramů vlastnoručně vytoče-

ného medu navíc. „Včelnice
se nachází přímo v areálu
ekocentra na kraji Kbel. Ko-
munitním včelařům zajistí-
me také úvodní přednášku
na téma péče o včelstvo a po-
dle potřeby průběžnou odbor-
nou podporu ve formě kon-
zultace s naším včelařem či
kontroly na včelnici,“ dodává

Fišerová. Do chuti místního
medu se prý pozitivně promí-
tá také fakt, že se zde mohou
včely pást na mnoha ovoc-
ných stromech, lesních dřevi-
nách i na lučních porostech.
S přihláškami do projektu

komunitní včelnice i s dotazy
se mohou zájemci obracet na
zaměstnankyni Lesů Beatu

Sýkorovou, a to na čísle
777 459 140 nebo na e-mailu
sykorova@lesy-praha.cz.
Včelnicí navazují na již za-

vedenou komunitní zahradu,
která v ekocentru funguje
čtvrtým rokem. V současnos-
ti zde zeleninu a ovoce pěstu-
je zhruba padesátka pěstite-
lů. FILIP JAROŠEVSKÝ

Přesně na 137 pražských ad-
resmohou solidárně smýšlejí-
cí obyvatelé hlavního města
během zítřka nosit trvanlivé
potraviny a drogerii. V tuzem-
sku se totiž odehraje celoná-
rodní sbírka, den solidarity,
kdy lidé mohou nakoupit
a následně darovat tyto zá-
kladní věci potřebným.
„Jsme jedinou městskou čás-
tí, která pořádá sběrné místo

pod širým nebem. Jsme si jis-
ti, že to mnohým přijde vhod
a zvolí raději tuto formu dár-
covství než obvyklé super-
markety. Místní mohou své
příspěvky odevzdávat napří-
klad ve stanu na náměstí
Míru v době od 8 do 18 ho-
din,“ říká deníkuMetromluv-
čí Prahy 2 Andrea Zoulová.
Sbírka je organizována ve

všech krajích Českou federa-

cí potravinových bank. Potra-
viny a drogerii mohou lidé
odevzdávat nejčastěji ve
svých nejbližších prodejnách
Albert, Billa, Globus, Kauf-
land, Lidl, Makro a Tesco.
„Nejbližší obchod, kde semo-
hou lidé zapojit, lze snadno
nalézt na webu sbirkapotra-
vin.cz,“ dodává pro Metro ře-
ditelka zmiňované federace
Veronika Láchová. JAR

Peníze ze zón
jdou na chodníky
Přes deset milionů korun
investovala loni Praha 5
do oprav chodníků. Pro-
jekt financuje z Fondu roz-
voje dopravy, kam převá-
dí peníze z placených par-
kovacích zón. Částečné
opravy se dočkaly chodní-
ky v ulicích Zahradníčko-
va, V Cibulkách či Slávy
Horníka. Další opravy
chystá radnice i letos. MET

Městské byty
Do roku 2030 by v Praze
mělo vznikat nejméně
9000 bytů ročně, z toho
500 má stavět samo měs-
to. Vyplývá to ze strategie
rozvoje bydlení, kterou
včera schválili pražští za-
stupitelé. Strategii kritizo-
vali zejména zastupitelé
ANO, podle kterých je do-
kument nedostatečný
a málo ambiciózní. Praha
se v posledních letech po-
týká s bytovou krizí. ČTK

Zahradní ce
ntra

OTEVŘENA
pro všechny

SUBSTRÁT 80 lSUBSTRÁT 80 
ZAHRADNICKÝ

80 l

110,- pro výsadbu a pěstování všech
druhů rostlin, startovací dávka
živin na cca 6 týdnů

Tato nabídka platí od 23. 4. 2021 do vyprodání zásob, nejdéle však do 17. 5. 2021. Ceny jsou uvedeny včetně DPH. Chyby a změny jsou vyhrazeny.

Sbírka. Potraviny noste
třeba na náměstí Míru

Se včelařením vám pomůže zkušený odborník. V ceně je vybavený úl typu ? Langstroth. 2x LESY HL. M. PRAHY

inzerce

Krátce

Včelařem za deset tisíc korun
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Téměř dvacetihektarová pláň
na Dívčích hradech v Praze se
stala novým domovem koní
Převalského. Z chovné stani-
ce v Dolním Dobřejově sem
pracovníci Zoo Praha přepra-
vili první čtyři klisny – Kha-
miinu, Xicaru, Lanu a Gruh-
ne, k nimž by časem měl při-

být hřebec. Smyslem tohoto
projektu je nejenom oživit
historickou lokalitu, ale také
za pomoci divokých koní, kte-
ří budou spásat travní porost,
přispět k tomu, aby se na
místní pláň vrátila původní
společenstva rostlin a živoči-
chů.

Trojská botanická zahrada
vstoupila do své 52. sezony.
Tento rok se ponese ve zna-
mení jedovatých rostlin. Ve-
řejnost seznámí s rostlinami
nejen našich zahrad a tuzem-
ské i exotické přírody, ale též
interiérů budov, dokonce
i našich pokojů. V průběhu
roku najdou návštěvníci na-
příč zahradou informační pa-
nely, které se vážou ke kon-
krétní expozici, na programu
jsou přednášky a výstavy. MET

Autor fotografie

Oliver
Le Que
Zoo Praha

Parádní podívaná.
Koně Převalského v centru Prahy

ZNOVU
O RŮSTU VLASŮ
Před nedávnem jsem si přečetl
článek, který se zabýval problé-
mem vypadávání vlasů. Byly zde
otištěny názory odborníků, kteří
velmi zajímavě rozebírali příčiny
padání vlasů i možnosti řešení, jak
se této nepříjemnosti zbavit. Chtěl
bych reagovat na tento článek
a připojit svou zkušenost. Někdy
v létě minulého roku jsem si na
doporučení objednal účinnou vla-
sovou kosmetiku THERMAL. Tato
kúra působila na mou osobu velmi
příznivě. Před tím, než jsem ji začal
používat, mi strašně padaly vlasy
a začaly se mi tvořit čelní kouty.
Teď nejen že mi přestaly padat, ale
mám pocit, že mi vlasy i zhoustly.
Přimlouval bych se, aby jste otiskli
článek speciálně o preparátech
THERMAL. Já jsem kompletní kúru
THERMAL (2x TH krém a 1x TH
šampon) pořídil asi za 990,-- Kč
U firmy SENS – 697 01 Kyjov,

Komenského 606.
tel.: 518 615 091

www.thermal-sens.cz

inzerce

Krátce

Dostanou dotaci
Pořadatelé festivalu
Prague Pride dostanou
od hlavního města dota-
ci 650 tisíc korun. Roz-
hodli o tom zastupitelé.
Přidělení peněz kritizo-
val například koaliční za-
stupitel Jan Wolf a výši
částky zastupitelé opo-
zičních ODS a ANO. Ve-
dení magistrátu včera
festival podpořilo vyvěše-
ním duhové vlajky. ČTK

Botanická.
Letos jedovatá
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Senátor Pavel Fischer zastá-
val v době, kdy pracoval v čes-
ké diplomacii, zajímavé
posty. Kromě jiného byl i po-
radce pro zahraničí preziden-
ta Václava Havla. Působil
také jako velvyslanec Česka
ve Francii a Monaku. Deník
Metro ho požádal o vyjádře-
ní, co prožívají diplomaté,
když se stěhují, zvláště na-
rychlo.
„Opustit zemi, v níž jste

prožili část pracovního i sou-
kromého života, je vždycky
náročné. Diplomacie je zalo-
žená na vztazích, a opravdu
se často stává, žemusíte opus-
tit své přátele. Pokud navíc

musíte odjet rychle, přidávají
se k tomunejrůznější kompli-
kace. Diplomat má v zahrani-
čí závazky – nese odpověd-
nost za majetek českého stá-
tu, garantuje bezpečnost dů-
ležitých informací. Kromě

toho platí pronájem, vlastní
auto, má uzavřené pojištění
a smlouvy. S tím vším je nut-
né se nějak vypořádat. V ome-
zeném čase je to v podstatě
nemožné,“ říká říká Fischer
a dodává: „Opouštíte práci,
které jste věnovali několik
let, a necháváte za sebou svůj
dosavadní život. Pokud máte
rodinu, musíte jí to nějak vy-
světlit. Je to stresující z pra-
covního i soukromého hledis-
ka. Služba v diplomacii má
svoje kouzlo, je to poslání,
které v případě politicky slo-
žitých vztahů mezi státy
může být mimořádně nároč-
né naplnit.“ PH

Oblečení? A jaké?
Co kola? Kolik bot
potřebujeme? Ne-
cháme tu televizi?
Otázky, které si teď
kladli Češi při rych-
lém stěhování z cizí
země do vlasti.

DeníkMetro vyzpovídal něko-
lik bývalých diplomatů. Pod
podmínkou, že neuvedeme
jejich jména, se svěřili se svý-
mi zážitky, které oni prožíva-
li při stěhováních.

Když jde o krk, chráníte
hlavně děti
Idylkou by rozhodně nena-

zval vzájemné vyhošťování di-
plomatického personálu bý-
valý pracovník ambasády
v Kuvajtu, který prožil přepa-
denímalé arabské země v srp-
nu 1990, kdy sem vtrhla
vojska iráckého diktátora
Saddáma Husajna. „Nemyslí-
te na to, co sbalit, ale jak si za-
chránit život. O tom, jestli
máte vůbec šanci dostat se na
letiště, někam na hranice do
bezpečné země,“ vzpomíná
diplomat.
Pokud totiž začne válka, na-

víc v komplikovaném regio-
nu, nemusí být diplomatický
pas a výsostné území cizího
státu, které objekt velvysla-
nectví všude na světě předsta-
vuje, fyzicky bezpečné. Navíc
Československo v létě roku
1990 už nepatřilo mezi spo-
jence saddámovského reži-
mu, jejž do roku 1989 zásobo-
valo také zbraněmi. „Manžel-
ka vzala naše dítě, naložila
do auta i dalších sedm dětí
ostatních lidí z ambasády

a vyrazila na letiště,“ popisu-
je diplomat horké chvilky
v horkém létě 1990.

Tanky na bulváru
Jako v srpnu šedesát osm?

Takové myšlenky přišly na
mysl dalšímu pracovníku za-
stupitelství, který naopak
prožil přesně rok po okupaci
Kuvajtu pokus o státní pře-
vrat v tehdy ještě Sovětském
svazu.
„Na Tverském bulváru stá-

ly tanky, takže nevíte, co se
bude dít,“ popisuje exdiplo-
mat pocity v dalším horkém
létě. Tehdy ale nedošlo na pře-
sun ambasády do vlasti, puč
byl totiž zlikvidován během
několika málo dní.

Vzduchem i po vlastní ose
„Zrychlený přesun“ české-

ho diplomatického sboru
z Moskvy do Česka v pondělí
tento týden byl podle bývalé-
ho dlouholetého pracovníka

české diplomacie v Rusku
opravdu nevyvážený. Zatím-
co Rusové dostali osmačtyři-
cet hodin, naši měli na od-
jezd jen nějakých šestnáct ho-
din. A někteří na samotné ba-
lení věcí ještě o šest nebo
sedm hodin méně. „V úvahu
musíte vzít i možné zácpy na
výjezdech z města,“ upozor-
ňuje exdiplomat, který je
o průběhu moskevského vy-
stěhovávání informován.
Problémem jsou například

soukromá auta, která pracov-
níci ambasády v místě svého
působení mají. „Takže i když
jedete z Moskvy horní trasou
přes Bělorusko, na hranice to
máte téměř pět set kilometrů
a kolem šesti hodin jízdy,
abyste stihli překročit hrani-
ce Ruska do určené lhůty,“ vy-
světluje bývalý diplomat.

Co s autem? Nechat?
Vyhoštěný diplomat může

sice letět, ale s vozem, který

na zastoupení nechá, se
může nejspíš rozloučit.
„Když jste v zemi čtyři pět let,
a ještě s rodinou, tak se vám
pochopitelně nahromadí hod-
ně věcí. Normálně se na pře-
sun připravujete měsíce,
funkci nepředáváte z hodiny
na hodinu, ale několik měsí-
ců. Také ministerstvo má na
takové stěhování přesné po-
kyny a postupy, na věci se tře-
ba i vyrábějí bedny, je-li to
v rámci Evropy, odvážejí se
kamionem,“ říká bývalý za-
městnanec ministerstva za-
hraničí.

Stěhování „svršků“
Datum střídání diplomatů

se plánuje s velkým předsti-
hem, stejně jako stěhování
věcí, a to kvůli nižší ceně. „Na-
víc střídání, alespoň v Evro-
pě, se odehrává pokud mož-
no v době letních prázdnin,
aby školou povinné děti moh-
ly doma, nebo v dané zemi,

ukončit normálně školní rok
a pak zase nastoupit v září
do školy,“ popisuje detaily
ambasadorských výměn býva-
lý diplomat, který působil
v několika unijních státech.
Stěhování „svršků“, jak se

v diplomatickém žargonu
říká nejen oblečení, ale všem
věcem, které si vyslanec či
celá jeho rodina do místa pů-
sobení berou, se plánuje de-
tailně. Často se do jednoho
kamionu nakládají věci dvou
rodin. „Takže vám minister-
stvo v nákladním prostoru
přidělí půl nebo tři čtvrtiny
ložné plochy,“ říká diplomat.
Doplňuje, že po čtyřletém po-
bytu se samozřejmě nakupí
spousta věcí. Intenzivní bale-
ní tak za normálních okolnos-
tí trvá minimálně týden. „Po-
kud se pak přesouváte domů
vlastním autem, tak obvykle
jeho tlumič kvůli zatížení
dost trpí,“ říká diplomat.
Občas se stane, že si diplo-

maté v Česku vše sbalí, ale
komplikace v místě působení
odjezd oddálí, nebo dokonce
zcela zruší. „Zažili jsme kole-
gy, kteří takhle doma v Praze
žili několik měsíců doslova
na krabicích a nakonec se ni-
kam nestěhovali,“ popisuje
bývalý diplomatický pracov-
ník strasti atraktivního za-
městnání.

Kde vzít nahonem krabice
Vystěhování na přelomu

týdne komplikovalo Čechům
odjíždějícím narychlo z Rus-
ka i rušení místních bankov-
ních účtů a třeba ukončení
školní docházky dětí, které
navštěvují obvykle soukro-
mé, tedy placené školy.
„A shánějte v neděli večer
v Moskvě krabice na věci,“
připomíná i takové maličkos-
ti diplomat. PAVEL HRABICA

Fischer. Je to hlavně stres

Pavel Fischer MAFRA

Přílet vyhoštěných českých diplomatů z Moskvy. Cestovali i domácí mazlíčci. ČTK

Stesk bude také po pivu
Jak prozradily televizní záběry, na cestu domů si ruští di-
plomaté přibalili k televizím a mikrovlnkám i české pivo.
Originální plzeňské je totiž v Moskvě za asi deset dolarů,
zatímco u nás, v hospodě, za něco přes dva. MAFRA

Když si diplomaté narychlo
balí kufry, je to velká ruleta



SLUŽEBNÍ POBYTY V BRNĚ
LUXUSNÍ UBYTOVÁNÍ V NOVÉM EFI SPA HOTELU****

PŘI VAŠICH SLUŽEBNÍCH CESTÁCH
+420 515 557 500 • www.efispahotel.cz • recepce@efispahotel.cz

Pobyty se snídaní a večeří • Parkování v areálu • Dobíjecí stanice na elektromobily • Pivovar a restaurace v objektu
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DLUHOPISY E-FINANCE CZ
ZAJIŠTĚNÉ ZÁSTAVNÍM PRÁVEM K NEMOVITOSTEM

4,1% ROČNÍ
ÚROK

Koncern e-Finance, a.s. v současnosti spravuje investice
do nemovitostí v hodnotě přesahující 1 miliardu korun.
Investiční strategií e-Finance je investovat prostředky získané
z dluhopisů do nákupu a výstavby rezidenčních a komerčních
nemovitostí v atraktivních lokalitách České republiky. Portfolio
investic najdete na www.e-finance.eu.

Dluhopisy jsou zajištěné zástavním právem na celém exkluzivním
areálu zámku Račice čítající pozemky o výměře přes 50 000 m2,
nemovitosti a samotný zámek Račice.

Zastavovaný areál zámku Račice v rámci dluhopisového programu e-Finance CZ v celkové
hodnotě uveřejněné na adrese www.e-finance.eu/zajistene-dluhopisy.

INVESTUJEME DO NEMOVITOSTÍ JIŽ 20 LET

Konečné podmínky a prospekt dluhopisů schválený ČNB naleznete na www.e-finance.cz/dluhopisy-informace.
Objednání dluhopisů: www.e-finance.eu nebo  +420 515 555 555

Česká národní banka schvaluje prospekt dluhopisového programu pouze z hlediska toho, že splňuje normy týkající se úplnosti, srozumitelnosti a soudržnosti, které ukládá nařízení
(EU) 2017/1129. Toto schválení by se nemělo chápat jako potvrzení kvality cenných papírů, které jsou předmětem tohoto prospektu. Investoři by měli provést své vlastní posouzení
vhodnosti investování do těchto cenných papírů. • Doporučujeme, aby si potenciální investoři přečetli prospekt, než-li učiní investiční rozhodnutí, aby tak plně pochopili potenciální
rizika a výnosy spojené s rozhodnutím investovat do cenných papírů.

Investice od 50 000 Kč
Roční úrok 4,1 % po celou
dobu investice

Dvouleté dluhopisy
Úrok vyplácený jednou ročně
Možnost předčasného splacení

propagační sdělení
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Česko se dostává
z nejhoršího. Teď
to jen nepokazit.

Vláda schválila plán rozvolňo-
vání opatření proti šíření co-
vidu-19. Počítá s tím, že by se
obchody a služby měly ote-
vřít 3. května. Vláda ale bude
muset ještě reagovat na to, že
Nejvyšší správní soud zrušil
jako nezákonné opatření mi-
nisterstva zdravotnictví, po-
dle nějž zůstaly obchody, re-
staurace a další zařízení uza-
vřené i po konci nouzového
stavu.
„Pokud bude pokračovat

příznivý trend vývoje epide-
mie, 3. května uvolňujeme
zbytek obchodů, trhů a v přís-
ném hygienickém režimu vy-
brané služby spojené s péčí
o tělo, péčí o zvířata nebo lá-
zeňskou zdravotní péčí. Sou-
časně pokračuje postupné

uvolňování školek a škol,“ na-
psal na Twitteru vicepremiér
Karel Havlíček.

Podle návrhu by se do škol
také 3. květnamohli podle ro-
tačního principu vrátit žáci
druhého stupně základních
škol. Vše ale závisí na tom,

zda klesne počet nakažených
pod 100 na 100 tisíc obyvatel.
Odborníci stále mluví o tom,
aby Češi mysleli na to, že by
měli dodržovat hygienické ná-
vyky, a stát by neměl nic uspě-
chat, tak jak se to stalo kon-
cem loňského roku. iDNES.cz

Krátce

Mírné zhoršení

Některé kraje zazname-
naly mírně zhoršení si-
tuace ohledně šíření ná-
kazy. Například ve Zlín-
ském kraji přibylo ve
středu 341 případů náka-
zy koronavirem. Je to
o 66 více než v úterý,
také o 71 případů více
než minulou středu. Mír-
ně vzrostl počet nakaže-
ných například na seve-
ru Moravy nebo na Karlo-
varsku. Kraje se také při-
pravují na další dávky
a masivnější očková-
ní. ČTK

Zlom v boji proti koronaviru

Krasavci
Letecké muzeum Vojenské-
ho historického ústavu
(VHÚ) v pražských Kbelích
nabídne svým návštěvní-
kům po otevření dvě nově
renovovaná historická leta-
dla. Státní podnik LOM Pra-
ha po několikaměsíčních
rekonstrukčních pracích
předal muzeu opravené
cvičné letouny Aero L-29
Delfín (na snímku vpravo)
a Avia CB-33 (Il-10). „Dá se
říci, že se jedná o světové
unikáty,“ řekl ředitel LOM
Praha Jiří Protiva. Na Delfí-
nu pracovali technici asi
půl roku, renovace stála řá-
dově statisíce korun. Úpra-
vy Avie musely být rozsáh-
lejší, zabraly přes rok a stá-
ly do dvou milionů korun.
Oba letouny patřily ve své
době, tedy v 50. letech,
mezi špičkové stroje. 2x ČTK

Zlín se chystá. ČTK

Pro většinu lidí, pro ty ekono-
micky aktivní, by to nepředsta-
vovalo zlom. Zaměstnanci,
pokud nepracují z domova, se
musí již nyní testovat jednou
za sedm dnů. Stejně tak se tes-
tují žáci prvního stupně, kteří
už chodí znovu do školy.

● Podle návrhu pro čtvrteční
jednání vlády by od 3. května
měl být možný prodej veškeré-
ho sortimentu na venkovních
trzích a účast při bohosluž-
bách by mohla být do čtvrtiny
kapacity kostelů. Otevřít by se
mohly také galerie a částečně

lázně, ale s vyloučením krátko-
dobých wellness pobytů
a zahraničních hostů.

● Už v pondělí by se mohlo
vrátit více dětí do mateřských
škol.

● Zatím to ministr zdravotnictví
Petr Arenberger od 26. dubna
umožnil předškolákům
v Karlovarském a Královéhra-
deckém kraji, kde je splněn
limit pod 100 případů nakaže-
ných s covidem-19 na 100 tisíc
obyvatel za posledních sedm
dnů.

Přes pět a půl tisíce obyvatel
nejen Prahy 1 se podepsalo
pod petici, kterou se pokusili
přesvědčit radnici prvníměst-
ské části, aby nepokácela iko-
nický javor stříbrný, jenž už
80 let roste na Anenském troj-
úhelníku nedaleko Karlo-
vých lázní v centru města.
Strom měl padnout kvůli
tomu, že radnice Prahy 1
chtěla zprůchodnit čapadlo –

tunel, který v minulosti po-
užívali voraři, aby se dostali
z vody na břeh. Čapadlomělo
opět propojit nábřeží s vodou
na novou náplavku sestave-
nou z pontonů. Po vleklých
sporech nakonec Praha 1 od
svého záměru ustoupila. Vče-
ra se dohodla s pražským
magistrátem, kterému poze-
mek, na němž javor stojí, pat-
ří. Na včerejším jednání

pražští zastupitelé souhlasili
s projektem při zachování ja-
voru a schválili uzavření me-
moranda s městskou částí.
V upraveném projektu bude
historické čapadlo zpřístup-
něno jen částečně. Dostat se
k němu bude možné pouze
od řeky z procházkového
mola od čapadla Hollar, které
se nachází o něco blíže k Ná-
rodnímu divadlu. „Zároveň

chce Praha 1 jeho provizorní
zpřístupnění po schodech
z nábřeží tak, jak je tomu
u zmíněného čapadla nedale-
ko stejnojmenné galerie,“
uvedla městská část. Celé ča-
padlo bude zpřístupněno po
dožití javoru.

Během jednání pražských
zastupitelů vystoupili také
kritici z řad obyvatel a opozič-
ních politiků z Prahy 1, kteří

opět upozorňovali na několik
nejasností. I přes změnu plá-
nů v souladu s jejich požadav-
kemnapříklad kritizují radni-
ci Prahy 1 za netransparent-
nost. Připomněli to, že radni-
ce oprášila starý plán z roku
2016, aniž by na něm byla par-
ticipace občanů. Ti se o rekon-
strukci dozvěděli až ve chvíli,
kdy do travnatého parčíku
vjela technika. MET

Hotovo. Obchody
otevřou 3. května

Javor. V centru Prahy se zatím kácet nebude

Kdy se otevřou?

Galerie a muzea
V krajích, ve kterých ne-
budou počty nově naka-
žených více než 100 lidí
na 100 tisíc obyvatel, by
se od 3. května mohla
otevřít také muzea, gale-
rie a památky. Nebudou
se ale moci konat skupi-
nové prohlídky. Vyplývá
to z tabulky, kterou pro
rozvolňování připravila
vláda. Tvoří ji šest balíč-
ků s uvedením oblastí,
kterých by se mělo roz-
volňování týkat. Detaily
se budou upřesňovat.

Divadla
a koncerty
Ve čtvrtém balíčku se po-
čítá s možným otevře-
ním divadel a koncertů
pod širým nebem s přís-
ným hygienickým reži-
mem, pokud bude počet
nově nakažených pod
75 na 100 tisíc obyvatel.
Čtvrtý balíček také uvá-
dí, že ve stejném režimu
by se mohly otevřít hra-
dy a zámky. ČTK
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V hrobě ležel
tisíc let puberťák
V hrobě, který minulý tý-
den náhodou objevil obyva-
tel Kralic na Hané při kopá-
ní jámy pro bazén v zahra-

dě, ležel podle archeologů
dospívající mladík. Odbor-
níci nepochybují, že nález
je součástí většího pohře-
biště na Prostějovsku. Lid-
ské kosti objevil čtyřicetile-
tý muž na své zahradě
v kralické Tyršově ulici mi-

nulý týden ve středu. Zavo-
lal proto policii, která se ná-
sledně obrátila na archeolo-
gy. Odborníci se pak dva
dny věnovali záchrannému
výzkumu, při kterém celý
hrob odkryli, zadokumen-
tovali a vyzvedli. iDNES.cz

K Česku se přidalo
Slovensko. Posílá
domů tři Rusy.

V dosud nevídané diplomatic-
ké roztržce rozhodlo minis-
terstvo zahraničí o nuceném
odchodu dalších ruských di-
plomatů. Česko počet diplo-
matů a dalších pracovníků na
ruské ambasádě v Praze srov-
ná podle současného stavu
na českém velvyslanectví
v Moskvě. Rusko má čas na
stažení 63 pracovníků do kon-
ce května. Většina opozice po-
stup vlády chválí, nelíbí se ko-
munistům.
Diplomatická roztržka

mezi Českem a Ruskem zača-
la v sobotu. Česko v návaznos-
ti na odhalení bezpečnost-
ních složek, podle nichž jsou
ze dvou explozímunice ve Vr-
běticích na Zlínsku v roce
2014 důvodně podezřelí agen-
ti GRU, vyhostilo 18 pracovní-
ků ruské ambasády, kteří po-
dle českých úřadů pracovali
pro tajné služby. Rusko v od-
vetném kroku vyhostilo

20 zaměstnanců českého vel-
vyslanectví v Moskvě. Včera
v poledne vypršela lhůta, do
které Ruskomělo podle poža-
davku Česka umožnit návrat
všech vyhoštěných českých
diplomatů na ambasádu
v Moskvě.
Ruská strana na požadavek

neodpověděla. Velvyslanec
v Rusku Vítězslav Pivoňka
byl předvolán na ruskéminis-
terstvo zahraničí, kde podle
ministra zahraničí Jakuba
Kulhánka dostal informaci,
že Rusko přechází v počtech
pracovníků ambasád „na
striktní paritu“, počty tak bu-
dou stejné. Na českém velvy-
slanectví v Moskvě po odjez-
du dříve vyhoštěných zůstalo
sedmdiplomatů a 25 adminis-
trativně technických pracov-
níků, uvedl Kulhánek v Čes-
ké televizi. Prahu budemuset
podle něj opustit 63 zaměst-
nanců ruské ambasády s rodi-
nami.
„Nechci nic zbytečně eska-

lovat, to není roleministra za-
hraničí, ale Česko je sebevě-
domá země a tak se bude cho-
vat,“ oznámil Kulhánek na
tiskové konferenci. Český po-

stup podle něj není namířen
proti ruskému národu. „Dou-
fali jsme, že Rusko uzná ne-
přiměřenost své reakce, ale
náš návrh, jak uklidnit situa-
ci, zůstal bez odpovědi,“ dopl-
nil premiér Andrej Babiš.
O postupu je podle něj plně
informovaný prezident Miloš
Zeman a podporuje jej.
Podle Kulhánka za Českem

stojí celá Evropská unie i Se-
veroatlantická aliance. NATO
je podle včerejšího společné-
ho prohlášení vážně znepoko-
jeno destabilizačními aktivi-
tami Ruska na území Alian-
ce. Na jednání aliančních di-
plomatů zazněl požadavek
na podporu fungování oslabe-
né české ambasády v Moskvě
či na předvolání ruských vel-
vyslanců v členských zemích.
Česko se snaží docílit také

toho, aby spojenci vyhostili
část ruských diplomatů. Slo-
venský premiér Eduard He-
ger už oznámil vyhoštění tří
pracovníků ruského velvysla-
nectví, informaci o vyhoštění
tří slovenských diplomatů
z Ruska tamní ministerstvo
zahraničí do včerejšího veče-
ra nepotvrdilo.

Před ruským velvyslanec-
tvím v Praze také od včerej-
ška musí hlídkovat policisté.
Podle mluvčí pražské policie
Evy Kropáčové dohlížejí na
bezpečnost v okolí amba-
sády. Bližší podrobnosti ne-
sdělila. Včera byl na místě
klid.
Lidí z Ruska v Česku přibý-

vá. Na konci března jich tu
žilo 44 300, více než polovina
trvale. Od roku 2004 se počet
Rusů ztrojnásobil, vyplývá
z dat Českého statistického
úřadu. ČTK

Dříve tu byl vinohrad, teď jsou tady hry
Interaktivní hry z přírodních materiálů, bludiště, obří hnízdo s tajemnými vejci nebo xylo-
fon mohou vyzkoušet rodiny s dětmi při návštěvě arboreta v Němčičkách na Břeclavsku.
Pro veřejnost se soukromá zahrada otevřela od dubna, aby rozšířila možnosti vyžití s dět-
mi venku. Arboretum tady postupně vzniká už deset let. Původně to byla součást vino-
hradu, když ale v sousedství postavili bobovou dráhu, kvůli sloupům by tuhle část nebylo
možné traktorem obdělávat, a tak tu vinohrad zrušili. ČTK

Krátce
KOMERČNÍ SDĚLENÍ

Reakce na aféru

Mluvčí ruského prezidenta
Dmitrij Peskov označil situaci
za hysterii a vyzval k tomu,
aby se „dala diplomatům
příležitost formulovat jejich
postoje“.

● Mluvčí ruského ministerstva
zahraničí Marija Zacharovová
aféru kolem explozí z roku
2014 v muničních skladech
ve Vrběticích, která nejnověj-
ší diplomatickou krizi rozpou-
tala v sobotu, označila za
hodnou Franze Kafky. Ne-
ochota českých úřadů předlo-
žit co nejpodrobnější důkazy
o účasti ruských agentů pak
podle ní svědčí o tom, že
obvinění jsou falešná.

● Bývalý ministr zahraničí
a nyní europoslanec Alexan-
dr Vondra varoval, že ruští
diplomaté by se na amba-
sádě v Praze mohli v krajním
případě zabarikádovat. Čes-
ko by mělo počítat, že se to
může stát, řekl politik v roz-
hovoru pro Rádio Impuls.

Citát

Toto rozhodnutí není
namířeno proti obyčej-
ným Rusům, kteří u nás
studují nebo pracují.
JAKUB KULHÁNEK
MINISTR ZAHRANIČNÍ

KNIHU POHODLNĚ ZAKOUPÍTE TAKÉ
V INTERNETOVÉM KNIHKUPECTVÍ WWW.KOSMAS.CZ

Ralf Rothmann
Bůh onoho léta
Ralf RothmannRalf RothmannRalf Rothmann

Novinka autora bestselleru
Zemřít na jaře

Republika vyhostí z ruské
ambasády desítky dalších lidí



www.metro.cz SVĚT pátek 23. dubna 2021 09

Voliči protisysté-
mových stran jsou
zranitelnější vůči
covidu.

Podrobné analýzy, které ma-
pují šíření covidu v Němec-
ku, jsou vzácné. Pozoruhod-
nou výjimku tvoří Kolín nad
Rýnem, město o něco menší
než Praha.
„Kolínmá při zhrubamilio-

nu obyvatel 86 městských
čtvrtí. A pro každou z nich
radnice prostřednictvím své-
ho statistického odboru zve-
řejnila detailní data ohledně
počtů nakažených,“ uvádí Mi-
chael Herter, sociolog a ve-
doucí výzkumného týmu.
„Takto podrobné informace
jsemnezaznamenal nikde jin-
de v Německu,“ pokračuje
Herter, „což nám dává mož-
nost sledovat průběh pande-
mie mnohem podrobněji,
hledat potenciální infekční
ohniska a identifikovat rizi-
kové faktory.“
Co tedy výzkum zjistil?

Z ukazatelů, jež značí vyšší

pravděpodobnost nákazy,
jsou na prvnímmístěmíra ne-
zaměstnanosti a podíl mi-
grantů žijících v populaci:
čím vyšší jsou oba faktory,
tím rizikovější je z hlediska
nákazy také oblast jejich byd-
liště. „Rozdíl je patrný také
v zemích původu migrantů
a osob s migračními kořeny.
U těch, které pocházejí z post-
sovětských zemí a bývalé Ju-

goslávie, je vzájemný vztah
nákazy vyšší než u lidí pochá-
zejících z Turecka nebo dal-
ších muslimských zemí,“ při-
bližuje sociolog Herter.
Dalším zajímavým aspek-

tem jsou politické preferen-
ce. Zatímco voliči konzerva-
tivní unie CDU/CSU jsou z hle-
diska nákazy relativně „imun-
ní“ v tom smyslu, že v jejich
místě bydliště je míra nákazy
nižší, u voličů protisystémové
Alternativy pro Německo
(AfD) platí opak. Podle Herte-
rova týmu to souvisí i s tím, že
příznivci AfD častěji porušují
vládní protiepidemická opat-
ření, mnoho z nich epidemii
považuje za spiknutí nebo zce-
la vymyšlený problém.
Kromě toho se v závěrech

projevilo také vyšší riziko ná-
kazy v oblastech s dobře pro-
pojenou hromadnou dopra-
vou nebo s vyšším množ-
stvím školek a škol, což potvr-
zuje dosavadní předpoklady,
že v těchto prostředích se vi-
rus šíří snadněji. „Rozdíl
mezi rizikovými a nerizikový-
mi oblastmi přitommůže být
až trojnásobný,“ uzavírá Her-
ter. HAL a iDNES.cz

Citát

Příznivci krajní pravice
častěji porušují
protipandemická
opatření.
MICHAEL HERTER
SOCIOLOG Z NĚMECKÉHO BONNU

Maďarsko zruší sporný zákon
o financování nevládních or-
ganizací, který loni Soudní
dvůr Evropské unie označil
za diskriminační a porušující
evropské předpisy.
Budapešť zpřísnila dohled

nad organizacemi financova-
nými ze zahraničí před čtyř-
mi lety. Podle kritiků byl zá-

kon namířen především pro-
ti americkému finančníkovi
a filantropovi maďarského
původu Georgi Sorosovi, kte-
rého kvůli jeho liberálnímná-
zorům považuje premiér Vik-
tor Orbán za svého nepřítele.
Maďarsku hrozil ze strany

EU finanční postih v případě,
že by zákon neupravilo. ČTK

Vzpomínají
na postavu
z mauzolea
Vladimír Iljič Lenin by se
včera dožil 151 let, což
nenechalo klidnými
mnohé Moskvany včetně
ženy zachycené na snímku.
Před Leninovým mauzo-
leem na Rudém náměstí
vlály sovětské vlajky,
jakož i podobizny strůjce
bolševického sovětského
režimu. Sentiment po éře
Sovětského svazu je v Rus-
ké federaci stále poměrně
silný. AP

Mars má plíce ze Země
Robotický průzkumník Perseverance (Vytrvalost) americ-
ké vesmírné agentury NASA poprvé vyrobil na Marsu
kyslík. Vesmírnému roveru se podařilo rozštěpit oxid
uhličitý odebraný z tamní atmosféry na kyslík a uhlík.
Podle NASA je to vůbec poprvé, co se něco podobného
podařilo na jiné planetě než na Zemi. ČTK

Lídři o klimatu
debatují virtuálně
Spojené státy jsou na ces-
tě snížit emise skleníko-
vých plynů o polovinu do
konce tohoto desetiletí.
Při zahájení virtuálního
klimatického summitu
světových lídrů to včera
řekl americký prezident
Joe Biden. Boj proti oteplo-

vání planety podle něj při-
nese Američanům milio-
ny nových pracovních pří-
ležitostí.

Vlk bude hájený
Slovensko oznámilo, že
od června skončí s lovem
vlka. Tamní ministerstvo
životního prostředí ho
zařadilo mezi chráněná
zvířata.

Země javorového
listu zaostává
Americký stát Severní
Dakota pomůže s očková-
ním kanadských řidičů ka-
mionů přejíždějících hra-
nici s provincií Manitoba.
Na rozdíl od USA Kanada
v očkování zaostává a na-
bídnutá pomoc by se moh-
la týkat až 4000 řidičů.

Neblahý rekord
Loňský rok byl podle služ-
by Copernicus vůbec nej-
teplejší v Evropě a druhý
nejteplejší v Arktidě. Loni
se také střídala období sil-
ných dešťů se suchem. Na-
vzdory poklesu emisí z lid-
ských činností se rekord-
ně zvýšily koncentrace
oxidu uhličitého a meta-
nu v atmosféře.

Začaly operace
v Černém moři
Ruská armáda včera zahá-
jila rozsáhlé vojenské cvi-
čení na Krymu a v Čer-
némmoři. Účastní se
ho přes 10 tisíc vojáků,
k dispozici mají více než
1200 kusů zbraní a vojen-
ské techniky a desítky vá-
lečných lodí. ČTK

Koronavirus si
vybírá své oběti

Číslo dne

30
Německo chce nakoupit
během června až srpna
30 milionů dávek ruské vakcí-
ny Sputnik V proti nemoci
covid-19. Včera to prohlásil
saský premiér Michael
Kretschmer, který navštívil
ruskou metropoli Moskvu.
Ruský preparát ještě není
v Evropské unii schválen,
ale o povolení se uchází.
Prohlášení přišlo ve chvíli,
kdy Evropská unie i NATO
podpořily Českou republiku
v diplomatickém sporu
s Ruskou federací.

Krátce

Orbánovo Maďarsko.
Poslechne hlas Bruselu

NASA
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Léto ve Švanďáku

Pohřeb až zítra

Smrt mu sluší

At’vejde ten pravý
Scény z manželského

života

Cry Baby Cry

Scény z manželského 

Kurz negativního

myšlení

Kdo je tady ředitel?

● JISTOTA REÁLNĚ EXISTUJÍCÍ FIRMY ●

● 30 LET ZKUŠENOSTÍ V OBORU ●

● ODBORNÉ POSOUZENÍ VĚCÍ ●

● TÉŽ CELÉ SBÍRKY, ALE I JEDNOTLIVÉ KOUSKY ●

sberatelskykabinet@post.cz

Přijedeme kamkoliv v Čechách i na Moravě.
Likvidujeme též celé pozůstalosti.

NABÍZÍME NEJVÍCE!!!!
SBĚRATELSKÝ KABINETMICHELSKÁ 18

VEŠKERÉ HODINKY VČETNĚ PRIM, TÉŽ NEFUNKČNÍ,
I DÍLY A HODINÁŘSKÉ POZŮSTALOSTI, MINCE,
ODZNAKY, POHLEDNICE, MILITARIE, ZNÁMKY,

KNIHY A ČASOPISY, VYZNAMENÁNÍ,
BANKOVKY, HRAČKY ATP.

NÁVŠTĚVY PO TELEFONICKÉ DOHODĚ602 229 348

RÁDI VYKOUPÍME:

Tradiční Živááááky
Rádia Impuls mají
nového bratříčka.
Vznikl koncertní
pořad Písničky
mého života.

Přátelská schůzka umělce
a jeho posluchačů, při níž
umělec hraje své nejoblíbe-
nější písničky a vypráví
o nich. Tu a tam navíc přidá
skladbu od někoho jiného,
která ho inspirovala v začát-
cích nebo v jiném důležitém

momentu jeho kariéry. To je
nový pořad Písničky mého ži-
vota.
Kombinace živého vystou-

pení a interview patří k nej-
starším rozhlasovým formá-
tům. V dávných dobách to
byl dokonce jeden z hlavních
pilířů rozhlasového vysílání.
Ustoupil do pozadí až se vzni-
kem televize, kvůli jejímuž
vlivu se programy rádiímuse-
ly zjednodušit na pouhý hu-
dební proud. Rádio a s ním
i populární hudba tím ale při-
šly o důležitou složku – lid-
ský hlas je totiž sámo sobě sil-
ným nositelem emocí. Nyní,
kdy rádia hledají obranu pro-

ti internetovým hudebním
automatům, se zdá být ná-
vrat kombinace vyššího obje-
mumluveného slova a hudby
jednou z cest pro rádia bu-
doucnosti.
Princip Písničekmého živo-

ta je velmi jednoduchý. Zno-
vu se vracíme do dokonale
technicky vybaveného Dou-
pěte, prostředí, které spojuje
tři prvky v jeden. Je to záro-
veň klub, koncertní sál a na-
hrávací studio. Klub má své-
ho stálého moderátora, jímž
je osvědčený bavič a zároveň
zpěvák a muzikant Petr Von-
dráček. Ten si povídá se svým
hostem – kolegou – o zajíma-

vých detailech jeho kariéry,
o písničkách, na kterých vy-
rostl, nebo o zkušenostech,
jež by chtěl předat dál. A host
zároveň přidá pár svých son-
gů. Důležité je, že jen ve výji-
mečných případech se host
nechává doprovázet celou
svou kapelou. Často vystupu-
je jen sám se svou kytarou či
klavírem.
První, kdo přišel včera do

Písniček mého života ukázat,
jak se zpívá v klubovém pro-
středí mezi přáteli, byl Petr
Kolář. Kdosi ho před lety
označil za „rockového Got-
ta“. To proto, že je na jedné
straně typickým rockovým

zpěvákem a na druhé pěv-
cem výrazných melodických
milostných balad. Ve svémvy-
stoupení ukázal, že to jde spo-
jit. Řízná rocková verze jeho
známé písně Ještě že tě lásko
mám vyrazila publiku dech.
V nejbližších týdnech se ob-

jeví v Písničkáchmého života
další dva hosté. První z nich
bude 6. května Marek Ztrace-
ný, jenž mimo jiné zahraje
i písničku, kterou ho jako prv-
ní naučil táta. 20. května se
představí herec Miroslav Do-
nutil v méně známé roli zpě-
váka a prozradí, jak se Eriku
Claptonovi líbila jeho verze
hitu Tears in Heaven. MET

Svátek světel na Výstavišti
Signal Festival se vrací. Na počest včerejšího mezinárod-
ního Dne Země byla do areálu holešovického Výstaviště
umístěna instalace The Room of Change od italského
studia Accurat, která sleduje změny životního prostředí.
Instalace bude přístupná do 28. dubna vždy od poledne
do půlnoci na Bruselské cestě. SIGNAL FESTIVAL

Ztracený nebo Donutil. Písničky
mého života startují na Impulsu

Krátce

Film o Kocábovi
Dokumentaristka Olga
Sommerová rozšíří svou
filmografii o dramatický
životní příběh muzikan-
ta a politika Michaela Ko-
cába, který patří mezi
nejvýraznější postavy
české kultury, politiky
i občanské společnosti.
Dokumentární film
s pracovním názvem Mi-
chael Kocáb – Rocker ver-
sus politik bude dokon-
čen na podzim. Do kin
zamíří v příštím roce.
Vstupenky na slavnostní
premiéru jsou k zakou-
pení v crowdfundingové
kampani. Peníze tvůrci
použijí na digitální
postprodukci, kdy bude
nutné mnoho materiálů
digitálně zpracovat
a upravit. PUR

inzerce
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Práce i učení z domova
kladou vyšší nároky
také na bydlení.

Ačkoli mnoho Čechů šetří, stávající
lockdown zvyšuje laťku na bydlení
tak, aby celá rodina mohla společně
nejen trávit volný čas, pracovat, ale
i se učit. Deník Metro vyzpovídal by-
tovou architektku Evou Lövenhöfero-
vou ze Studia Evalofa, které se zamě-
řuje na funkční interiéry.

Zóny v bytě
„Myslím si, že striktní dělení zón

v bytě není důležité. Jen se snažím dr-
žet pravidlo, že pracovna do ložnice
nepatří,“ říká Lövenhöferová. Podle
ní je potřeba, aby studující děti měly
každý svůj soukromý prostor. Navíc
při on-line výuce nemohou být ve
stejném pokoji.
Podle Lövenhöferové je nejhorší,

když lidé celý den vidí na nepořádek.
„My ženymáme pocit, že tomáme jít
uklidit. Navíc se nám těžko soustředí
na jednu činnost, neodpočineme si.
Doporučuju minimalistický styl, za-
vírat co nejvíc věci do skříní a šuplí-
ků,“ říká. V obývacímpokoji nebo po-
čítačovém stolemohou být věci scho-
vané za roletkou nebo v šuplících.

Spaní v obývacím pokoji
Na trhu jsou už kvalitní rozkládací

gauče, které dříve byly hodně drahé.
„Nepreferuji moc vyklápěcí postele,
protože nebývají vzhledné, když se
zvednou. Nechtělo by se mi to každý
večer skládat,“ říká. Přednost dává
bytová architekta velkému letišti
s čalouněním okolo na zdech. „Když
se rodina kouká na televizi, válí se po
letišti jako na gauči. Ustlání letiště
znamená buď sundat přehoz, nebo
natažení prostěradla. Obývací pokoj
je tak kompaktní,“ doporučuje.

Úložný prostor
Pokud nemáte prostor a finance

na vestavěné skříně namíru, můžete

vytvořit úložné prostory pod stro-
pem. „Stačí jednoduché výklopné
bílé skříňky, které zavěsíte pod
strop, klidně na dlouhou stranu obý-
vacího pokoje, a tím ušetříte prostor
pro skříně,“ radí Lövenhöferová. Dal-
ším pomocníkem jsou postele a gau-
če s úložným prostorem.

Dispozice bytu
I při částečné rekonstrukci je třeba

nakreslit si celý byt. „Kompletní plá-
nek vám pomůže si všimnout, že vy-
bouráním a posunutím zdi o kousek
vznikne něco funkčnějšího,“ uvádí
architektka. Proto často doporučuje
ve starých panelových bytech vybou-
rat jádro a stavět celé znovu. Původ-
ní půdorysy nebývají optimální.
Často dolaďuje kuchyně, když je

kuchyňská studia nedotáhla a neza-
myslela se nad dalším využitím pro-
storu. „Řešila jsem teď obývací pokoj
o 28 metrech čtverečních, kde byla
kuchyň umístěná tak špatně, že se
tam pomalu nevešel ani jídelní stůl,“
doplňuje Lövenhöferová.

Vyvýšené spaní?
Stropy pro vyvýšené spaní by měly

být alespoň 2,6 metru vysoké. Aby si
člověk mohl nahoře na palandě sed-
nout. Ideální je alespoň metr nad
matrací. Lépe vypadají palandy řeše-
né ve tvaru písmene L. Snadněji se
tam řeší úložné prostory. V potaz je
dobré vzít i orientaci světových
stran. V pokojích na západ bude
v létě pod stropem velké vedro. Cena
za návštěvu architekta s hodinovou
diskusí o novém řešení bytu vyjde na
tisíc korun. LUCIE MOTTLOVÁ

Eva Lövenhöferová STUDIO EVALOFA

Jak ovlivnila pandemie duševní zdra-
ví Čechů? To zkoumala studie, kterou
prováděli v Národním ústavu duševní-
ho zdraví. „Oproti době před pande-
mií zjistila v populaci zhruba trojná-
sobný nárůst depresivních poruch
a sebevražedných myšlenek. Úzkost-
né poruchy se zvýšily dvojnásobně
a nárůst byl i u domácího pití. U domá-
cího násilí byl nárůst také, ale to uká-
zalo častější volání na různé linky po-
moci,“ podotýká uznávaný psychiatr
prof. Cyril Höschl, dosavadní šéf Ná-
rodního ústavu duševního zdraví. Více
čtěte v novém vydání týdeníku Téma. MET

Jak mít útulný
a funkční byt

Další vydání týdeníku Téma.
Soumrak civilizace přichází
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PETR
HOLEČEK
petr.holecek@metro.cz

Jak pandemie dopadla na pi-
vovarnictví? Tankové pivo
zcela zmizelo, odběr sudů ra-
pidně klesl. A Čechům také
doslova zhořkla chuť.
Na nové výzvy reaguje i pivo-
var Starobrno, který
ve Starém Brně stojí už
149 let. „Chceme hospody
v jejich restartu finančně
podpořit,“ říká deníkuMetro
vrchní sládek Jiří Brňovják.

S hořkými pivy přišel Rade-
gast, nedávno i Budvar,
hořký je Ostravar. Prý jste
vyslyšeli volání štamgastů
a uvařili jste Bitr. Také hoř-
ký. To je takový trend?
Ačkoli Češi pořád zůstávají

věrni výčepním desítkám, je-
denáctkámadvanáctkám, po-
zoruji v posledních letech po-
sun v tom, že na rozdíl od dří-
vějších dob český pivař teď
rád ochutnává taky něco no-
vého, zatím nevyzkoušené-
ho. Výběr je nepřeberný, do
obliby se dostávají třeba piv-
ní styly z ciziny, jako je ALE,
experimentuje se s chmely,
pohrát si můžeme právě
i s hořkostí. Zákazníci hořčej-
ší piva chtějí a pivovary jim
vycházejí vstříc.

Proč myslíte, že Čechy
baví hořká piva?
Máme totiž hořkost rádi.

Patří k naší pivní kultuře.
Říká se, že pořádné pivomusí
být hořké. Když typický čes-
ký štamgast vyjede za hrani-
ce a ochutná slabší piva, jaká
se tam vaří, slýcháme, že ne-
chutnají tak dobře, a připada-
jí námmdlá. Hořkost zkrátka
tu chuť dotváří. Naše chuťové
pohárky si na ni navykly
a chtějí jí více.

A vám chutná nejvíc jaké?
To starobrněnské přece!

Bez ochutnávání by pivo va-
řit nešlo, a tak je v malých
dávkách piji každý den.
Ve volném čase, mimo pivo-
varské zdi, si pochutnám tře-
ba na nefiltrovaném a nepas-
terizovaném klasickém ležá-
ku českého typu.

Váš nový ležák
má hořkost 35 IBU.
Za touto zkratkou se skrý-

vá anglický pojem Internatio-
nal Bittering Unit. Volně by-
chom ho přeložili jako mezi-
národní jednotka hořkosti.
To, že je pivo méně, či více
hořké, zapříčiňuje množství
takzvaných iso-alfa hořkých
kyselin, které vznikají ve fázi
chmelovaru z alfa hořkých
kyselin obsažených ve chme-
lu. Jedna jednotka IBU před-
stavuje jeden miligram těch-
to kyselin na litr piva, při-
čemž česká piva mívají obec-
ně mezi 25 až 30 IBU.

A proč jste zvolili zrovna
hodnotu 35?
Chtěli jsme, aby byla hoř-

kost v Bitru opravdu znát.
Proto jsme recepturu dlouho
ochutnávali společně s na-
šimi štamgasty a postupným
laděním dospěli k 35 jed-
notkám. Při nich hořká chuť
dobře vynikne, ale zároveň
není moc ostrá a nezůstává
po napití na patře.

Ležák vaříte na dva rmuty,
ale je dodatečně dochme-
lovaný. Právě to mu dává
hořkost?
Bitr dochmelujeme zastu-

dena Žateckým poloraným
červeňákem. Při studeném
chmelení se hořkost výrazně
nemění, ale zvyšuje se tím in-
tenzita chmelového aroma.
Hlavní podíl hořkosti tedy
vzniká už na varně během
chmelovaru.

Jak se vymýšlí nové pivo?
Popište nám prosím, jak
vypadá proces, úplně od
začátku.
Nápad na Bitr vzešel v pod-

statě od pivařů. Věděli jsme
od nich, že by o ležák s vyšší
hořkostí stáli. Do přípravy
jsme se pustili už během loň-
ského léta. Poté, co jsme vy-
mysleli, jak by měla novinka
chutnat, začali jsme s přípra-
vou receptury. Určí se způsob
kvašení, pečlivě se vyberou
vhodné jakostní suroviny
jako chmele, slady a pivovar-
ské kvasnice. Potom už je to
o malých várkách a postup-
némzkoušení, dokud pivo ne-
chutná dobře, tak jak jsme si
ho představili.

Stalo se vám někdy, že
jste chtěli uvařit netradič-
ní novinku, ale nakonec to
bylo nepitelné?
Nestává se to. Když chystá-

me nějakou novinku, přemýš-
líme nad její recepturou s do-
statečným předstihem. Nedo-
statky, které by se mohly vý-
razně podepsat na pitelnosti,
odchytáme hned na začátku
a na konci vaření chuťový
profil už jen zdokonalujeme.

Comůže zkazit výslednou
chuť vařeného piva?

Při vaření piva musíme
v každé fázi myslet na řadu
faktorů. Nedostatečné, nebo
naopak příliš hluboké prokva-
šení, příliš tvrdá voda či slady,
které mají například vyšší ob-
sah bílkovin – to všechno se
může na výsledné kvalitě neli-
bě projevit. Ale ani sebevětší
kontrola a péče o pivo v pivo-
varu není stoprocentní záru-
kou, že pivo bude nakonec
chutnat tak, jak opustilo brá-
ny pivovaru. Proto se taky
říká, že nejlepším obalem na
pivo je pivovar. I při čepování
piva je zapotřebí dbát na čisté
sklo, umyté pivní vedení a vý-
čepní zařízení, teplotu sklado-
vání či tlak v trubkách. Jaká-
koli nepřesnost může pivní
chuť pokazit.

Líbí se mi, že Bitr leží v his-
torickém sklepě z roku
1872. Je vytesán do skály
Žlutého kopce, což umož-
ňuje udržovat dobrou tep-
lotu při zrání piva. Oprav-
dumá takový vliv?
O výsledné chuti piva roz-

hoduje každá maličkost. Ko-

neckonců proto se dá vymys-
let tolik různých pivních
kombinací a chuťových odstí-
nů. Zrání v ležáckých tancích
je klíčová část vaření, takže
teplota, při jaké pivo odpočí-
vá, chuť významně ovlivňuje.
Zjistili jsme, že pro extra hoř-
ký Bitr jsou to dva stupně Cel-
sia. Pravděpodobně díky
chladnému skalnímu masi-
vu, v němž sklepení stojí, se
teplota udržuje v ideální hod-
notě. Změřili jsme, že nejlep-
ší je to ve čtrnáctém odděle-
ní, takže Bitr zraje právě tam.

Zatím jej prodáváte v lah-
vích a plechovkách, ale ješ-
tě jej netočíte, nebo ano?
Z okének je k dostání jen

v několika málo restauracích
v Brně. Počítáme s ním hlav-
ně při znovuotevření provo-
zoven,mimo jiné jsme jimda-
rovali deset tisíc kusů, aby
byly na své štamgasty připra-
veny. Do vybraných hospod
budeme dodávat i nefiltrova-
nou a nepasterizovanou ver-
zi, u níž hořkost ještě více vy-
nikne.

Jak velký pokles máte v do-
dávkách sudového piva
do restaurací?

Je jasné, že pandemie na pi-
vovarnictví, potažmo celý
gastronomický segment, vý-
znamně dopadla. Odběr sudů
byl menší, na druhou stranu
prodej v obchodech šel naho-
ru. Hospodský provoz chceme
po otevření podniků samozřej-
mě naplno oživit. Hospody
proto už teď připravujeme.
Podpoříme je i finančně, aby
měly rozjezd co nejsnadnější.

Tankové pivo se přestalo
do hospod dovážet úplně,
je to tak?
Distribuce tankového

piva je v tuto chvíli pozasta-
vena. V okénkovém prodeji
aktuálně hospody čepují
pivo především ze sudů.

Jak dlouho se jako sládek
věnujete pivovařině a jaká
je vaše kariéra?
Letos to bude jednadva-

cet let, co jsem ve Starobr-
nu začínal jako pomocný
dělník, ale už tehdy jsem se
podílel na vaření a vývoji
nových piv. Jak šel čas, po-
stupně jsem nabíral zkuše-
nosti a pronikal do pivovar-
nického řemesla čím dál
více. Tak jsem se dostal na
pozici sládka a posléze
jsem se stal i vrchním slád-
kem.

Pocházíte z pivovarnické
rodiny?
Paradoxem je, že jsem

prvním pivovarníkem v na-
šem rodu. Nikdo z mých
předků se vaření piva nevě-
noval. Poprvé jsem se o pi-
vovarnictví začal zajímat až
na střední škole, odkud má
cesta vedla na pražskou Vy-
sokou školu chemicko-tech-
nologickou. To bylo totiž
tehdy jediné místo, kde se
dalo pivovarnictví a sladař-
ství studovat. Po jejím absol-
vování jsem nastoupil do
Starobrna, kde spokojeně
působím dodnes.

Před jednadvaceti lety začínal Jiří Brňovják ve Starobrnu jako pomocný dělník, nyní je autorem nových piv. STAROBRNO

„Máme hořké pivo v krvi“



Více informací naleznete na:

www.dpp.cz/linka41

Historická linka č. 41

Linka je v provozu od 17. 4. do 28. 11. 2021.

Ze střešovické vozovny a zastávky Planetárium Praha
vyjíždějí o víkendech a svátcích historické soupravy tramvají

na svou pravidelnou trať centrem města.
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Přemýšleli jste už někdy o pri-
vátním letu? Společnost char-
ter advisory takovou službu
poskytuje. O podrobnostech
hovořil pro deníkMetro spolu-
vlastník firmy Martin Feč.

Co je hlavní činností vaší
společnosti?

Jsme největší letecko-bro-
kerský tým na českém a slo-
venském trhu. Na základě
vztahů s provozovateli leta-
del, jejich majiteli či dalšími
brokery jsme schopni zaručit
nejvhodnější variantu privát-
ní letecké přepravy osobě fy-
zické, právnické či skupině se
specifickými požadavky. Ob-
dobných vztahů ale využívá-
me i při vhodné volbě u pře-
pravy nákladu, která je teď
pro nás značně se rozvíjející
službou. Ve vazbě na privátní
leteckou přepravu se zabývá-
me též všemi doplňkovými
službami. Tedy transfery, cate-
ringem, pomocí při odbavení
skupin, ale i veškerými náleži-
tostmi včetně hlídání počasí,
legislativních změn a naříze-
ní, zabezpečení možného tes-
tování či informování o průbě-
hu letu pro nejbližší.

Vaše nabídka je pestrá.
Do jakých destinací létáte
pravidelně v rámci privát-
ních či skupinových letů?

Už z hlediska velkého zábě-
ru se nedá říci, co jsou nejčas-
tější destinace. Klienti mají
mnoho pohnutek, které se do
volby promítají. Nejedná se
jen o obchodní lety, ale i ty na
dovolenou či za zápasem spor-
tovního týmu. Pozorujeme
trend, že se oblíbenými stáva-
jí destinace, kde je z hlediska
pandemické situace klidněji.

Lidi z jakého segmentu
nejčastěji přepravujete?

Aktuálně jsou kvůli pande-
mii standardy úplně jiné. Ale
„kdo létá“, je povětšinou dáno
sezonou. Jednotlivci tedy ces-
tují především na podzim či
v průběhu jara za obchodními
schůzkami, v létě a zimě zase
za dovolenými nebo nás využí-

vají i lidé pro pravidelné ví-
kendové pobyty, kdy létají jen
vnitrostátně. Další kapitolou
jsou skupiny. Třeba firma vy-
šle své zaměstnance či se jed-
ná o sportovní týmy a jiná vět-
ší tělesa. Odbavujeme ale i sku-
piny například na závody for-
mule 1 či vybrané veletrhy
a výstavy. Jiná skupiny klien-
tů využívá takzvané empty
legy, tedy volné poziční lety,
které si mohou zájemci vy-
brat u nás na webu a pořídit si
privátní let skoro za hubičku.

Jaké sportovce či týmy jste
převáželi?

Sportovních klubů máme
mezi klienty několik, ať už jde
o týmy hokejové, házené, či
basketbalu. Fanoušky, přede-
vším fotbalové a hokejové, vo-
zíme za zápasy reprezentací.
Pokud jde o privátní letadla,
realizovali jsme lety pro fotba-
lové a tenisové hvězdy.

V čem je u vás hlavní výho-
da oproti běžným linkám
leteckých společností?

Je jich hned několik. Často
říkáme, že „prodáváme čas“.
V tom se skrývámnoho aspek-
tů. Začněme u odbavení, kde
jste hotovi většinou do patnác-
ti minut, u skupiny o trochu
déle. Odbavení navíc téměř na
všech letištích probíhá na ji-
ných terminálech, tedy smini-
mem osob, což je v pandemic-
ké situaci jedna z ceněných de-
víz. Též jste zatíženi minimál-
ní administrativou a na letišti
nemusíte být jinak standardní
dvě hodiny předem. Další
úsporou je, že dosednete na le-
tišti, které je pravděpodobně
mnohem blíže, než využívá-
te-li pravidelné linky. V rámci
servisumáte po příletu připra-
vený spolehlivý transfer až do
cílového místa. V neposlední
řadě je výhodou operativnost
letu. Ten si můžete napláno-
vat téměř bez omezení, leta-
dlo jsme schopni odbavit i do
několika hodin od poptávky.
A poté je to komfort. Letíte
jen s tím, s kým chcete. V leta-
dle máte nachystáno vše – od

cateringu po výbavu pro
pejska. Pokud potřebujeteme-
zipřistání či speciální péči tře-
ba o vybavení, není problém.

Jako doplňkovou službu
nabízíte mimo jiné lety vr-
tulníkem. Myslíte, že zá-
jem o ně nějak ovlivní ne-
dávná tragédie, při níž za-
hynul Petr Kellner?

Leteckou dopravu realizuje-
me v režimu obchodní dopra-
vy pod takzvanou AOC licen-
cí, kdy platí nejvyšší standar-
dy bezpečnosti. Toto zahrnuje
jak pravidelnou údržbu stro-
jů, tak kvalifikaci pilotů a je-
jich povinné tréninky na simu-
látorech. Tyto podmínkymusí
splňovat každý provozovatel
letadla nebo vrtulníku, se kte-
rým spolupracujeme. Samo-
zřejmě že letecká neštěstí zá-
jmu nepomáhají, ale stále se
jedná o podstatně menší po-
čet v porovnání s jinými způ-
soby dopravy. Možná i díky
tomu se o nich více mluví
a jsou mediálně zajímavější.

Zajišťujete i repatriační
a medicínské lety, můžete
přiblížit, jak vše probíhá?

Jedná se o lety ve zvláštních
režimech s ohledemna přípra-
vu letových tratí a i získání po-
volení. Repatriační let musí
být organizovaný v koordina-
ci s příslušnými státními auto-
ritami, které mohou statut ta-
kového letu schválit pouze
v kontextu na návrat občanů
z rizikové krajiny. V průběhu
první vlny pandemie jsme re-
flektovali na požadavky mno-
ha občanů, které jsme pro na-

plnění kapacity letadla sesku-
pili a tak jim charterovou
cenu rozdělili na letenky. Zjed-
nodušeně se tedy cestující po-
skládali na letadlo a nezatěžo-
vali jsme tak státní rozpočet.
Celý náš tým fungoval doslova
na 130 procent. Za běhu jsme
museli přetvářet systémy a na-
stavení, protože standardně
prodáváme let či letadlo jedno-
mu zákazníkovi a zde šlo
o stovky pasažérů. Zavedli
jsme tedy i nový rezervační
systém. Co se týče medicín-
ských letů, ty jistě nejsou na-
ším běžným produktem. Ale
pokud se nám ozve někdo
opravdu v nouzi, rozhodně se
k němu neotočíme zády. Lé-
kařské lety mají svá speciální
omezení a pravidla. Když na-
příklad na palubě musí být lé-
kař, letí se ve zvláštním reži-
mu, který vyžaduje speciální
povolení. Takto jsme schopni
převézt ve speciální izolační
komoře třeba i pacienta s covi-
demnebo osobu v ohrožení ži-
vota.

Loni v březnu jste zařizova-
li už zmíněné repatriační
lety. Doprovázelo to složi-
té získávání povolení,
nebo vše zařizoval někdo
ze státní správy?

Jednalo se o vzájemnou ko-
ordinaci vícero subjektů. Ně-
které lety soukromými leta-
dly stačilo zařídit jen s posky-
tovateli odbavení letadel.
Nicméně povolení pro lety vět-
ších skupin, jako ty na Sloven-
sko,musela být udělenaminis-
terstvem. Bez toho by letiště
naše lety nemohlo přijmout.
Byli jsme i v situaci, kdy jsme
měli v letadle občany až pěti
národností, což znamenalo
úzkou spolupráci nejen s mi-
nisterstvy, ale i ambasádami
v místě. Vyvolalo to mnoho
práce a organizace na pozadí.
Každý případ byl něčím jedi-
nečný. Při přepravě vícero ev-
ropských občanů z Kolumbie
a Panamy do Frankfurtu jsme
třeba spolupracovali ještě s ně-
meckým partnerem, který za-
jišťoval povolení s úřady.

Kdybych chtěl například
v létě s partou lidí cesto-
vat letecky do Chorvatska,
mohu vás kontaktovat
a vy nám let zajistíte?

Jistě. Nemáme žádné dopře-
du nastavené limity na veli-
kost skupiny či cílovou desti-
naci. Tedy pouze ve spojení
s partnery z řad cestovních
kanceláří, kdy připravujeme
například výlety za vínem či
golfem, ale standardně, jde-li
čistě o let, tak žádná omezení,
mimo těch zákonných či bez-
pečnostních, u nás nejsou.

Můžete orientačně říci,
v jakých cenových hladi-
nách se budeme pohybo-
vat, když si na tuto cestu
budeme chtít pronajmout
celé letadlo? Kolik nás
zhruba musí být, aby cena
dávala smysl?

Je těžké posoudit, pro koho
co dává smysl. Ve velké míře
jde o komfort a flexibilitu.
Cenu určuje i velikost a typ le-
tadla. Standardně vás šesti- až
osmimístným letadlem do
Chorvatska dopravíme od
220 tisíc korun za zpáteční
let. Pokud se termínově doká-
žete přizpůsobit již zmiňova-
ným empty legům, za stejný
let můžete ušetřit i více než
polovinu.

Jsou u soukromých letů
také letušky? Nebudu-li
chtít, aby mě při letu ruši-
ly, tak nepřijdou?

U vyšších kategorií letadel
bývá letuška často jako povin-
ný člen posádky. Je to z důvo-
du, že vyjma obsluhy cestují-
cích plní především roli zajiš-
tění bezpečnosti letu v rámci
vypracovaných postupů při
krizové situaci. Lety menšími
letadly do osmi cestujících
jsou většinou bez letušky.
V tomto případě instruuje ces-
tující některý z pilotů. Letuš-
ky jsou školené, aby dbaly na
pohodlí cestujících, a to může
být i přání, aby vás nerušily.

Můžete uvést, kam jste
s klienty letěli nejdále?
A jaké nejkurióznější poža-
davky si někdo vymyslel?
Je možné říci, že s klienty

jsme za rok 2020, co do nalé-
taných kilometrů, téměř jede-
náctkrát obkroužili zeměkou-
li. Ohledně jejich přání jsme
třeba vybírali vhodné letiště
na mezipřistání v průběhu
dálkového letu, kde by mohli
cestující vyvenčit čtyřnohé-
homiláčka, též jsme vysvětlo-
vali, že z bezpečnostních dů-
vodů opravdu nemůžeme na
palubě točit pivo. PAVEL URBANPrivátní let má oproti běžným linkámmnoho výhod.Jedno z letadel, které využívá firma charter advisory

Martin Feč 3x CHARTER ADVISORY

Přepravují sportovce i manažery,
ale privátně letět můžete i k moři
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Filmoví fanoušci
se baví hledáním
míst, kde vznikaly
slavné scény.

Za pár dní oslaví portál Filmo-
vá místa.cz patnáct let. Právě
tehdy se začal rodit fenomén,
který nyní baví desítky filmo-
vých fanoušků. Ti s odhodlá-
ním vyrážejí na místa, kde
právě jejich oblíbené filmy
vznikaly. Na místa, kde se to-
čily nesmrtelné scény. Svůj
lov spojují s výlety plnými
dobrodružství, s otázkami,
jak to tam po těch letech
vlastně vypadá. „Překvapilo
nás, že slavná chalupa z ko-
medie Jak dostat tatínka do
polepšovny vypadá dodnes
naprosto stejně,“ přibližuje
práci svou a svých kolegů Jiří
Kuruc, který je jedním ze za-
kladatelů populárního webu
filmovamista.cz.

Další stovky kilometrů
navíc během dovolené
Kuruc tvrdí, že hledání

míst je skutečně taková de-
tektivní práce. „Využíváme
všechny dostupné zdroje.
Ohromným pomocníkem
jsou leteckémapy, a to zejmé-
na ty 3D, Street View Googlu
a Panorama Seznamu, ba do-
konce i historické mapy –
spoustamíst se rychle mění,“
říká pro víkendové čtení dení-
ku Metro. Navíc jeho přátelé
vyrážejí i za hranice Česka.
To pak třeba během dovole-
né najezdí další stovky kilo-
metrů navíc. Vycházejí jen
třeba z kusé informace, že se
natáčelo v nějaké evropské
metropoli, a mají záběr malé-
ho kostelíku, a třeba pouze
interiér. „Dáte informace do

vyhledávače a procházíte fot-
ky zdrojů. Buď máte štěstí,
nebo také ne, a zjistíte, že
pro jediný záběr putovali fil-
maři na opačný konec
země,“ vysvětluje Kuruc.

Práce filmových detektivů
Bádání probíhá i v rámci zá-

běru: kam padají stíny? Jak
jsou dlouhé, v kolik hodin se
asi natáčelo? Tím filmoví de-
tektivové mohou zjistit, kte-
rým směrem kamera kouká.
„Samozřejmě zkoumáme sa-
motný záběr: typické rozpo-
znatelné prvky, od budov – to
je celkem snadné – po tvary
komunikací, převýšení, hori-
zont – u záběrů v přírodě a po-
dobně. Naši filmoví detektivo-
vé často píší, že nad leteckou
mapou strávili hodiny pro do-
hledání jednoho místa, o to
větší je ale následně radost
z nálezu a ještě větší radost
při návštěvě onohomísta,“ po-
pisuje pro deníkMetro Kuruc.

Adéla ještě nevečeřela
u toho byla jako první
Právě Kurucův projekt je

zdrojem informací pro další-
ho lovce, 25letého studenta
psychologie na Univerzitě
Karlově Marka Mičkeho. Kro-
mě svých tří dětí si užívá prá-
vě fotografování filmových
míst. Jeho práce je taková, že
vytiskne fotku z jednoho zá-
běru a pak se s foťákem vrací
na místo činu a přesně ji do
svého záběru zapasuje. Lidé
pakmohou vidět, jak filmová
lokace vypadala před lety
a jak vypadá nyní. A dokonce
díky němu objeví místa,
o nichž netuší, že se tam
něco natáčelo. To je třeba pří-
pad slavné pohádky S čerty
nejsou žerty. „Spousta lidí ne-
tušila, že velká část se natáče-
la v Praze čtvrt hodinky od

centraměsta,“ říká například
o slavné scéně: „Máchale,
spadlo ti to. Asi vítr, ne?“
Svůj projekt Filmové políč-

ko rozjel na Facebooku v led-
nu. „Vždymě bavilo hledat fil-
mová místa. Když jsem něja-
ké našel, představoval jsem
si, jak se tam herci pohybova-
li, a bůhvíproč mě tahle ujetá
zábava bavila. No a spojení té
reality a obrazu z filmu se mi
hrozně zalíbilo poté, co jsem
na podobný koncept narazil
u zahraničního účtu
Stepping through films. Při-
šlo mi jako skvělý nápad to-
hle udělat pro Česko, protože
tady máme tolik krásných
míst, kde se točily nádherné
filmy,“ představuje se Marek.
V lednu zkusil nafotit scény
z filmů Adéla ještě nevečeře-
la a Kobry a užovky. A do-
padlo to parádně. Měl s fotka-
mi velký úspěch.
Marek na to jde ale mno-

hem citlivěji než filmoví de-
tektivové z Filmových míst.
Podle něj je vždy nejtěžší
srovnat fotku s realitou tak,

aby výsledek dopadl dobře.
„Jde o správnou vzdálenost,
ale i správný úhel – pár fotek
už jsem fotil takřka vleže,“
říká. Velmi těžké je srovnat
všechno tak, aby sedělo kaž-
dé okno, okap nebo schody.
Marek dodržuje denní dobu,
roční období a počasí. Nově
začíná ještě s videy.

A také to chce mít štěstí
na dobré lidi
Marek také přiblížil, jaké

je domlouvání míst s lidmi,
kteří tam žijí. „Musíte mít
štěstí. Zatím jsem potkal vel-
mi milé lidi. Teď jsem byl fo-
tit v Kersku Slavnosti sněže-
nek a dlouho jsem strávil po-
vídáním s pánem, který bydlí
v domě, kde se točily scény
z obchůdku. Dozvěděl jsem
se o filmu strašně zajímavých
věcí,“ rozplývá se Marek.

Pro deník Metro prozradil,
jak se mu podařilo dostat do
jednoho domu na pražském
Žižkově a vyfotit místo, kde
vznikla slavná scéna z filmu
Vrchní, prchni! V ní neodbyt-
ný soused Pařízek představuje
Dalibora Vránu, který pracuje
jako knihkupec a falešný vrch-
ní, jehomanželce jako inžený-
ra Králíka. „Paní, která mě do

domu pustila, byla moc milá.
Asi nevypadám jako chuli-
gán,“ uzavírá s úsměvem Ma-
rek, který má v hlavě plno ná-
padů, kam pro fotky oblíbe-
ných filmů vyrazí. MAREK PEŠKA

Nadšenci objevují filmová místa. Zapojit se může kdokoli

Takhle zaznamenává slavné filmové scény Marek Mičke (nahoře uprostřed, když fotil scény z filmu Slavnosti sněženek). 6x FB FILMOVÉ POLÍČKO

Na českém internetu je několik
projektů, které se věnují zazna-
menávání filmařských lokací.
Jsou to vlastně i takové tipy
na výlety.

● Projekt Filmovámísta.cz je stá-
le dobrovolnický a fanoušci se
na něm podílí ve svém volném
čase. Funguje od května 2006.

● Přidat se může každý, stačí jed-
noduchá registrace. Přihláše-

ný uživatel může přidávat
nové filmy, seriály, a samozřej-
mě filmová místa – záběry. Ta
ale musí být dobře rozpozna-
telná, zajímavá a ideálně musí
mít v rámci děje významnou
roli. Samozřejmě každý může
připojit adresu hledaných
míst, vlastní fotografie a tím
databázi rozvíjet. Může se stát
filmovým detektivem.

● „Nepřáteli“ projektu jsou filmo-

ví architekti, kteří dokážou urči-
tá místa změnit k nepoznání.

● Iniciativ „filmových detektivů“
je více. Jedná se o facebooko-
vou stránku Filmovépolíčko,
kterou provozuje Marek Mič-
ke. K objevům míst, jež filma-
řům posloužila jako lokace, se
nově připojila facebooková
stránka ŠpacírpoPraze, která
zakládá příspěvky pod hash-
tagem #Prahavefilmu.

Filmy na fotkách

107
Server Filmová místa má
z více než 3300 filmů přes
107 tisíc záběrů. V interaktiv-
ní mapě webu snadno najde-
te, co se natáčelo ve vašem
okolí. Můžete si tato místa
přidat jako cíle svých výletů.

4
Marek Mičke, který v lednu
založil projekt Filmové políč-
ko, říká, že vyfocení místa,
kde vznikala nějaká zajímavá
filmová scéna, mu trvá čtyři
hodiny. „Fotky doplněné o za-
jímavosti pak dávám na so-
ciální sítě. Čistého času mi je-
den příspěvek zabere se vším
všudy tak sedm až osm ho-
din,“ říká pro deník Metro.

Fotografie najdete na

WWW.METRO.CZ

„Máchale, spadlo ti to!“ Češi se
rádi stávají filmovými detektivy



Nemovitosti - poptávka

• IHNED VYKOUPÍME Váš byt,
rodinný dům, činž. dům, poze-
mek. Hotovost do 3 dnů. Vyře-
šíme cokoli – privatizaci, práv-
ní vadu, dluhy, exekuce.
800662222.231601

• PENÍZE IHNED za nemovi-
tost v Praze pro firmy z Evrop-
ské unie. Tel: 602212121. 232343

• Vykoupíme Váš byt, dům,
chatu nebo pozemek za dob-
rou cenu. Uhradím exekuci,
dluhy na nájmu, privatizaci
nebo jiné pohledávky. Zajis-
tím prodej nebo výměnu bytu
a RD. Volejte 776363636. Rád
poradím.232516

• VYKOUPÍME• Váš byt,
dům, pozemek, chatu, chalu-
pu v jakémkoliv stavu. Platba
v hotovosti. Rychlé a solidní
jednání. Tel. 774171771,
773607034233489

Byty - poptávka

• PENÍZE IHNED za byty v Pra-
ze pro firmy z Evropské unie.
Tel: 602212121 232375

• Koupím byt kdekoliv v Pra-
ze, dám okamžitou zálohu,
platba hotově, právní záleži-
tosti vyřídím. Stav nerozhodu-
je. RK nevolat. tel. 234095720,
720539665233055

• Dobře zaplatím byt Druž-
stevní, OV. Starší osoby mohu
nechat v bytě na dožití bez ná-
jmu. Slušné jednání, dluhy vy-
řeším. Děkuji. J. Jurdová
725805115233154

Starožitnosti

• Sběratel koupí staré perské
koberce, obrazy a starožitný
nábytek, porcelán, sklo a staré
pohledy. Tel.: 602218721. 233255

• Koupímobrazy českých a za-
hraničních malířů - krajinky,
portréty atd. a jiné starožitnos-
ti. Kontakt: e-mail:
manvel4@seznam.cz,
tel. 721235964 233563

Práce - nabídka
• ZŠ Praha 9 - Čakovice přijme
učitele/ku pro 1. stupeň. Živo-
topisy na email:
zscakovice@zscakovice.cz,
nebo na
telefonu: 734 588 863. 233369

• G4S SERVICES přijme pracov-
níky ostrahy - Invalidní dů-
chodce . Odměna až 110
Kč/hod. Nutný čistý TR.
Tel.: 724793669. 233522

• Tajemnice městského úřa-
duOdolena Voda vyhlašuje vý-
běrové řízení na vedoucí/ho
ekonomického odboru. Více
na webových stránkách měs-
ta.233545

• SOŠP Profit, P-3 přijme od
1.9.2021 na plný úvazek učite-
le/ku MAT a ČJ v komb. s dal-
ším předmětem. CV zašlete na
e-mail ŘŠ:
kasajova@skola-profit.cz.233578

• SŠ přijme od 1. 9. 2021 učite-
le odborného výcviku na zá-
kladní zámečnické práce a sva-
řování. Kontakt: 773 611 277233501

• Městská část Praha 6 - Úřad
městské části nabízí výkon prá-
ce KONTROLORA -referenta
MAJETKU. Bližší informace k
Oznámení o vyhlášení výběro-
vého řízení jsou zveřejněny na
webových stránkáchwww.pra-
ha6.cz v rubrice Potřebuji řešit
- Volná pracovní místa nebo
na https://www.e-zamestna-
ni.cz. Lhůta pro doručení při-
hlášky s doklady:07.05.2021 v
podatelně Úřadu městské čás-
ti. Kontakt: Ing. Mgr. Luděk
Soustružník, vedoucí Odboru
školství, tel. 220 189 550.233140

• PRÁCE PRO KAŽDÉHO! Pení-
ze denně, stravenky, paušál,
přísp. na MHD. 150 Kč/h fix!
Nováčky zaškolíme. Callcent-
rum. Praha 3. Tel: 778440512233591

• BS přijme spolehlivé pracov-
níky na DPP v Praze 10. Vhod-
né pro aktivní důchodce. Tele-
fon 774515551 Po - Pá od 9 do
13 hod.233617

Nemovitosti - nabídka

• Vyplatíme Vaše dluhy, zásta-
vy, exekuce! Vykoupíme Vaší
nemovitost! Peníze vyplatíme
ihned! V nemovitosti můžete i
nadále bydlet! Tel: 731911992 233414

Pronájmy - poptávka
• HLEDÁM PRO naše solvent-
ní ZAMĚSTNANCE z kanceláře
byty k dlouhodobému proná-
jmu v Praze, právní servis zajiš-
těn. Tel: 274784428 232313

Hobby - poptávka
• Koupím z pozůstalosti staré
kožichy, dečky, nábytek, obra-
zy, kabelky, bižuterii, odzna-
ky, mince, knihy, porcelán,
oděvy, housle atd.
Tel. 608221020.233527

Ostatní
• Starož. nábytek a velkou
KNIŽNÍ POZŮSTALOST koupím
za solidní cenu. Knihovnu,
křesla, stolek, lampu, zajím.
obraz aj. pro styl. čítárnu.
T: 603478873 233170

Knihy a časopisy

KOUPÍM BYT
V PRAZE

jako investici pro děti, právní
vady, dluhy nejsou překážkou.

V bytě můžete dále bydlet. Platba
ihned. Realitní kanceláře prosím

nevolat. Tel.: 601 522 292

POPTÁVKA CHATA HORY
koupím chatu, chalupu, stavební

pozemek na horách či v dojezdové
vzdálenosti do hor. Krkonoše,

Orlické, Jizerky, Šumava. Může být
i Vysočina. Na stavu nezáleží, spíše

na místě. Tel: 773 117 381

POPTÁVKA BYTU
koupím byt na horách či blízko hor
- Šumava, Krkonoše, nebo Jizerky.

Na stavu nezáleží.
Děkuji za nabídky.
Tel: 773 117 381

JURIS REAL, spol. s r.o.
nabízí přímý výkup,
zprostředkování
prodeje, dražbu
nebo aukci.

A to za nejvyšší
možnou tržní cenu.

Před prodejem
vyřešíme právní vady,

dluhy, exekuce.
Možnost okamžité
výplaty zálohy.

T 3
www.prodejtojinak.cz

Volejte zdarma
800 22 33 88

KOUPÍM
CHATU

Hledám ke koupi chatu, chalupu
do 50 km od Prahy. Stav nerozho-
duje. Předem děkuji za nabídku.

Tel.: 725 911 070

KOUPÍM DŮM
NEBO POZEMEK

v Praze a okolí. Právní vady ne-
vadí. Financování mám zajištěno.

RK-nevolat. Tel.: 725 719 745

KNIHY!
odkoupím velkou

KNIŽNÍ POZŮSTALOST
solidní ceny za Vaše knihy.

Tel.: 603 478 873 KNIHY!
odkoupím velkou

KNIŽNÍ POZŮSTALOST
solidní ceny za Vaše knihy.

Tel.: 603 478 873

TÝDENÍK PRÁVĚ V PRODEJI

SOUMRAK ZÁPADNÍ CIVILIZACE
POMALU PŘICHÁZÍ
• Rozhovor s psychiatrem prof. Cyrilem Höschlem
• Změnila pandemie naši psychiku, vztahy a chování trvale?

A 7 dalších rozhovorů:
• Herečka Berenika Kohoutová
• Neznámý svět ilustrátora Zdeňka Buriana
• Autisté: Proč milují železnici a matematiku?
• Přírodní kosmetika: Jak se v ní vyznat?
• Princezna krasobruslení Eva Romanová:

O životě v USA i smrti bratra Pavla…

Požadujeme invalidní

důchod.

Mzda od 100 Kč/hod.

Nabízíme náborový

příspěvek 10.000 Kč,

vyplácíme denně.

HLEDÁME ZAMĚSTNANCE

NA POZICE:

RECEPCE
AOSTRAHA

Tel.: 800 888 440
(bezplatná linka)

Celá ČR
tel. 604 11 44 66
e-mail: arco@antikvariaty.cz

koupíme jednotlivé
knihy i celé sbírky,
pozůstalosti apod.

Přijedeme
(pro více než 300 ks)

zaPlatíme
odvezeme

i n z e r c e Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178

NEVÍTE, CO SI
PUSTIT VEČER?

STRÁŽCE STREAMU
VÁMPORADÍ
NAMETRO.CZ



www.metro.cz SERVIS pátek 23. dubna 2021 17

Slova na vyluštění začínají na stejné písmeno.

1. rýpáním upravit
2. náprava chyby
3. vyrobený z octa
4. části těl s funkcí

1

2

3

4

5

6

7

5. podlouhlá zelenina
6. řemen u kalhot
7. pohovka

„Bože, já
chtěla

zelenou!“

HEDVIKA MALIŇÁKOVÁ
Facebook

Luštěnka

Počasí
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ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.35 Polopatě
17.30 AZ-kvíz
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Četníci z Luhačovic (3/12)

Rodokaps. Seriál (ČR, 2017)
21.35 Všechnopárty
22.30 Profesionálové

Starý pes se novým kouskům
nenaučí. Krimiseriál (VB, 1977)

23.25 Kriminalista
00.25 AZ-kvíz
00.50 Toulavá kamera
01.20 Objektiv
01.50 Banánové rybičky
02.30 Dobré ráno
05.00 Hobby naší doby

16.10 Nejúžasnější díla přírody
17.05 Hranice v srdci (15/16)
17.30 Sousedé
18.00 Modrá planeta –

další expedice (3/4)
18.45 Večerníček
18.55 1963: Pohřeb J. F. Kenne-

dyho
19.20 Příběhy domů
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Zázračná planeta:

Dokonalá planeta (2/5)
21.00 Bílá princezna (5/8)
22.00 Vraždy ve Valhalle (5, 6/8)
23.35 Katyň
01.30 Letečtí stíhači v boji
02.15 V zajetí železné opony

15.55 Dr. House IV (11)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.30 Co na to Češi
18.25 Ulice (4040)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Dvě nevěsty a jedna

svatba
Komedie (ČR, 2018)

22.00 Přepadení v Pacifiku
Thriller (USA, 1992)

23.55 Dr. House IV (10)
00.45 Dr. House IV (11)
01.25 Castle na zabití VIII (1)
02.05 Specialisté (126)
03.10 Co na to Češi
03.50 Ordinace v růžové za-

hradě 2 (931)

16.00 Policie v akci
16.55 Krimi zprávy
17.15 LIKE HOUSE
17.50 Prostřeno!
18.55 HLAVNÍ ZPRÁVY
19.40 Krimi zprávy
19.55 SHOWTIME
20.15 Máme rádi Česko
22.05 Jak utopit dr. Mráčka

aneb Konec vodníků
v Čechách
Filmová komedie (ČR, 1974)

00.10 LIKE HOUSE
00.50 Policie v akci
01.50 Námořní vyšetřovací

služba XIII (5)
02.45 Policie Hamburk (1)
03.45 Policie Hamburk (2)
05.20 Pohoda u krbu

06.00 Ranní fresh
09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
13.00 Top 3 Óčko Chart
13.20 Óčko hity
14.30 KOŤÁK KUCHTÍK
14.35 Óčko hity
15.00 Face off
16.05 Óčko hity
17.00 Novinky
18.00 Top 5
18.30 Óčko hity
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
21.00 CZ & SK
22.00 Party ride

Dance music pro všechny na
páteční mejdan

1.00 Óčko flirt

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Napište svou bublinu

Teplotní rekordy: -1,8 °C (1929) 28,5 °C (1968) Bio:

DNES ZÍTRA NEDĚLE PONDĚLÍ

8/12 °C 9/13 °C 9/13 °C 9/13 °C

Sudoku

a Olomouc • Evidenční číslo MK ČR E 16400, ISSN 1211 - 7811. Distribuci zajišťuje PNS, a. s. Vychází denně v pracovních dnech. © MAFRA, a. s., 2021 nebo uvedení dodavatelé obsahu. Jakékoli užití
a šíření částí nebo celku obsahu deníku METRO (včetně jejich překladu) bez písemného svolení vydavatele je zakázáno. Vydavatelství MAFRA, a. s., je členem koncernu AGROFERT.

TV tipy
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Martina Rábová
Šití

a malování
na kameny.

PROGRAM

Řešení sudoku

JEDEME DÁL
Dvě sněmovní strany měly v uplynulých týdnech své stranic-
ké sjezdy, na nichž rozhodovaly o tom, kdo je povede do nad-
cházejících říjnových voleb.
Nejprve o svém vedení rozhodovali sociální demokraté, o tý-
den později volili komunisté, zda ponechají svůj osud v ru-
kou stávajícího předsedy. Obě strany mají leccos společného.
Například to, že obě jsou zavedenými aktéry českého polisto-
padového stranického systému po dlouhou dobu: KSČM po
celé období, ČSSD pak od voleb v roce 1992.
Spojuje je ale i jejich aktuální stav, v němž se před klíčovými
říjnovými volbami nacházejí. O kondici vypovídají nejenom
průzkumy veřejného mínění, které obě strany umísťují ne-
bezpečně blízko hranice pěti procent, často i pod ni. Na opti-

mismu členům a straté-
gům obou stran zajisté ne-
přidávají ani výsledky růz-
ných typů voleb, které se
konaly od roku 2017 až
do současnosti.
Ze závěrů obou stranic-
kých sjezdů vyplývá, že
delegáti i přes dosavadní

výsledky nadále svým lídrům důvěřují. Tedy v případě KSČM
je toto tvrzení vlastně trochu zavádějící, protože stávající
předseda většinu delegátů komunistického sjezdu nepřesvěd-
čil. Jeho odvolání však nepodpořila kvalifikovaná většina po-
třebná dle stanov, ale „jen“ prostá většina. Ukázalo se nicmé-
ně, že poptávka po změně u komunistů rozhodně je. Ostatně
Vojtěch Filip oslaví letos na podzim 16 let v čele KSČM, otáz-
kou tedy je, zda má straně ještě stále co nabídnout. Zatím to
vypadá, že jeho hlavní strategií je udržet status quo.
Ale bude to stačit? Při troše štěstí možná ještě na jedno funk-
ční období, ale co bude dál? Této otázce se komunisté stejně
nevyhnou.

Dave Krystynik
Pustím si hudbu
a toulám se
přírodou.

Jakub Kocáb
Mě uklidní

jediné: jít ven
a keškovat.

Jaká činnost vás zaručeně uklidní?

Anketa

Zpoždění
Malebným údolím Beroun-
ky se vine vlaková trať, po
které jezdí linky S7 z Pra-
hy do Berouna nebo na-
opak. Každé ráno spolé-
hám na to, že se dočkám
jednoho ze čtyř spojů v ho-
dině, abych byla v práci
včas. Desetiminutová zpož-
dění jsou téměř pravidlem
a už nepřekvapí. Překvape-
ní ale čekalo ve středu
ráno. Nástupiště v Dobři-
chovicích bylo neobvykle
plné. Vlak začínající v Řev-
nicích přijel nečekaně včas
a lidé se do něj namačkali.
Rozjeli jsme se a po chvíli
rozrazila dveře vagonu roz-
zuřená průvodčí a prones-
la: „Revize jízdenek se ne-
koná, už mě nebaví nechat
si furt nadávat, že něco ne-
jede.“ Překvapené pohledy
cestujících se změnily
v úsměvy. Ale bylo to spíš
k pláči. Chápu, že mezi Ra-
dotínem a Velkou Chuchlí
vládne čilý pracovní ruch,
ale je vynechání vlaku z Be-
rouna způsobené jen prace-
mi na trati? Štve mě, že se
na jízdní řád na této trati
nemohu spolehnout.

SOŇA URBANOVÁ
STŘEDNÍ ČECHY

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Dopisy a vzkazy

Komiks. www.spejbl-hurvinek.cz

Kocháte se vozem T3R.PLF známým též jako „wana“. Více ví řidič
@bambajak, který krásku s číslem 13 vyfotil na smyčce poblíž
vršovického Čechova náměstí. „Chystám se na večerní extra jízdu,
pak si wanu převezme kolega na noční směnu 94/71,“ uvedl pan
řidič. #bambajka #rp #t3rplf #tatra #ckd #pankracdepot

@mojemetro

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek

PETR JUST
POLITOLOG
METROPOLITNÍ UNIVERZITA PRAHA

Citát

Otázce, co bude
dál, se ovšem
komunisté stejně
nevyhnou.
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Navzdory tomu, že si kvůli
pandemii musely téměř
všechny firmy utáhnout
opasky, mnohé si svou spole-
čenskou odpovědnost uvědo-
mují i nadále. „Díky nim mů-
žeme podporovat například
samoživitele nebo matky
v azylových domech,“ říká Te-
rezie Sverdlinová, ředitelka
Nadace Terezy Maxové dě-
tem.
Ta už dětem neúnavně po-

máhá čtvrt století a neobešla
by se bez podpory nejen jed-
notlivých dárců, ale také fi-
rem a společností. A to i v po-
sledním roce, kde na podni-
ky i jednotlivce doléhají dů-
sledky protipandemických
opatření. „Mnoho rodin
a dětí nemělo dostatečné
možnosti situaci bez pomoci
zvládnout. Mocmě těší, že re-
akce firem a dárců byla té-
měř okamžitá a štědrá,“ kvi-
tuje ředitelka nadace Terezie
Sverdlinová.

Je známo, že Češi jsou
poměrně štědrými dárci,
zejména v čase nějaké
krize, povodní nebo
když je někdo konkrétní
v nouzi. Jsou stejně jako
jednotlivci ochotné
pomáhat i české firmy?
To rozhodně ano. Jsem

v Nadaci Terezy Maxové dě-
temuž skoro 25 let a po celou
tu dobu jsou firmy naprosto

nezbytným finančním zdro-
jem pro podporu naší práce.
Mnohé z nich nad rámec fi-
nanční podpory umožňují
svým zaměstnancům zapoje-
ní i formou dobrovolnictví,
kdy společně organizujeme
akce pro děti nebo jezdíme
do míst, kde se adresně po-
mohlo. Firmy posílají své lidi,
pokud chtějí, třeba na chari-
tativní akce s názvem Hýbej-
te se s Teribearem, kdy svým
pohybem pomáhají dobré
věci.

Nadace Terezy Maxové
dětem spolupracuje
s různými společnostmi
a firmami. V čem
konkrétně vám pomáhají?
Finanční prostředky získá-

váme pro podporu svého po-
slání z privátních, nikoli stát-
ních zdrojů. Proto je cílená
strategická podpora firem
pro nás tak důležitá, předsta-
vuje přibližně 80 procent
z celkových příjmů. V posled-
ních letech roste i podpora in-
dividuálních dárců, zejména
v rámci happeningu Hýbejte
se s Teribearem, kterého se
loni zúčastnilo zhruba 25 ti-
síc lidí.

Roste během pandemie
zájem firem o spolupráci,
nebo je naopak těžší je
nyní k finanční pomoci
přesvědčit?

Loňský rok byl myslím vel-
kou výzvou pro všechny, fir-
my nevyjímaje. A byť to pro
mnohé bylo velmi náročné
a ještě pravděpodobně něja-
kou dobu bude, aktuálně
jsmenepocítili propad podpo-
ry. Uvidíme, jak se bude situa-
ce nadále vyvíjet. I přes složi-
té časy bylo znát, že naši part-
neři i dárci hledají způsoby,
jak pomoci, ačkoli se jim sa-
motným nedařilo vždy nejlé-
pe. Dostali jsme i speciální
„covidovou“ finanční pomoc
pro samoživitele, matky
v azylových domech nebo
děti v náhradních rodinách či
dětských domovech. Okamži-
tě jsme ji proměnili v zakou-
pení IT techniky pro domácí
výuku, doučování, dezinfek-
ci, vitaminy, terapie a další
nutnou podporu. Mnoho ro-
din a dětí nemělo dostatečné

možnosti situaci bez pomoci
zvládnout. Mocmě těší, že re-
akce firem dárců byla téměř
okamžitá a štědrá.

Kdo jsou vaši největší
dárci?
Pro nadaci je největšímdár-

cem každý, kdo není lhostej-
ný a i přes těžkosti, které při-
chází, chce a hledá způsoby,
jak pomoci. Ale pokud jde
o dlouhodobost a významný
objem finančních prostřed-
ků, zmíním například Škodu
Auto, banku ING, CTP Invest,
Accenture, Coca-Colu HBC,
Travelport a další, které na-
jdete vyjmenované na webu
terezamaxovadetem.cz.

Jaké projekty či služby
si díky finanční podpoře
firemmůžete dovolit?
Žádnou z aktivit, projektů

či nadačních programů by-
chom bez podpory firem ne-
mohli konat. Ráda bych zmí-
nila i důležitou roli mediál-
ních partnerů, například vy-
davatelství MAFRA či FTV Pri-
ma. Díky nimmůžeme kupří-
kladu realizovat on-line auk-
ce či být charitativním part-
nerem akcí, které pořádají,
třeba Nákupů OnaDnes.cz.
Jindy zase naopak nadace na-
bízímediálnímpartnerům za-
pojení do svých aktivit, třeba
v rámci happeningu Teri-
bear, a tím máme možnost
šířit informace o naší práci
a podpoře nejširší veřejnosti.

Pomáhají firmy také jinak
než finančně?
Skvělou pomocí je poskyt-

nutí nějaké odborné služby.
Takové služby bývají větši-
nou drahé, proto vítáme,
když je dostaneme v režimu
„pro bono“ (pro dobro – pozn.
redakce) zdarma. Například se
to týká zpracování účetní, da-
ňové agendy, auditu, pojiště-
ní, nájmu či právních služeb.
V našem případě nám tímto
způsobemdlouhodobě pomá-
hají například banka ING, Re-
nomia, AK PRK Partners či
E&Y. V různých projektech
máme podporu i dalších sub-
jektů, například AK
Bird&Bird nebo AK Bří-
za&Trubač. Všemmnohokrát
děkujeme. 5 PLUS 2

Terezie Sverdlinová NADACE TEREZY MAXOVÉ DĚTEM

Na běhu Hýbejte se s Teribearem nechyběla zakladatelka Nadace Terezy Maxové dětem, ochotně ji podpořil i fotbalový exreprezentant Karel Poborský. MAFRA

„I přes složité časy naši dárci
hledají způsoby, jak pomoci“



Voda, elektřina, plyn. Nad vysokými účty za ně se
občas pozastaví skoro každý. Kromě finanční zá-
těže má spotřeba těchto zdrojů dopad i na životní
prostředí a úbytek přírodního bohatství. Stále více
českých domácností proto zvažuje dlouhodobě
úspornější řešení pro svůj domov. Jejich dostupnost
přitom už není jen záležitostí movitých - díky stát-
ním dotacím a zvýhodněnému financování se cesta
k bydlení šetrnému nejen pro peněženku otevírá
prakticky všem. I tak vypadá přístup k udržitelnému
rozvoji, který je stále aktuálnějším tématem.

Ekonomicky i ekologicky šetrné bydlení je jen stříp-
kem trvale udržitelného rozvoje, který podporuje
svou politikou stát i firmy. A co si pod pojmem udrži-
telnosti představit? Jedná se o odpovědnější přístup
k tomu, jak my jako jednotlivci žijeme a firmy podni-
kají – nejen s ohledem na svůj prospěch, ale užitek
celé společnosti a budoucnost planety Země. Zkrátka
aby se její bohatství „udrželo“ i pro další generace.
Význam udržitelné spotřeby si uvědomuje také na-
příklad Hello bank!, která nedávno uvedla na český
trh EKO půjčku. A to právě proto, aby úsporná a šetr-
nější řešení pro klienty i okolní svět byla jednoduše
dostupná a představovala jejich jasnou volbu.

Udržitelně kupředu
Stejně jako řada jiných společností se i Hello bank!
snaží měnit nejen svůj model podnikání, ve kterém
se soustředí na lehce přístupné financování udržitel-
ného bydlení, vybavení i mobility. Ale odpovědný pří-
stup promítá do své firemní kultury a všech aktivit.

Produkt dostupnějšího financování více ekologického
bydlení od této banky je tak zatím jednou z prvních vla-
štovek na našem trhu. Nicméně s tím, jak roste nejen
finanční zatížení za spotřebované energie a vodu, ale
i povědomí o dlouhodobě neudržitelném hospodaření
s přírodními zdroji, se o tuto možnost řešení a úprav
bydlení zvedá mezi Čechy zájem. Nemusí přitom jít
o radikální proměny,malý zázrak dokáže i nádrž na deš-
ťovou vodu k domu či chalupě na zalévání, nebo výmě-
na špatně těsnících oken.

Financování už není překážkou
I když se zpočátku jedná o vyšší pořizovací náklady

spojené s těmito projekty, z dlouhodobého hlediska se
vyplatí. Investice se postupně vrátí v podobě nižších
účtů za energie a vodu. Finanční otázku navíc ulehčí
možnost čerpání státních dotací, ať z programu Nová
zelená úsporám nebo Dešťovka II, díky kterým se může
až 50 % z celkové investice navrátit.

Příspěvky jsou nicméně vypláceny zpětně po dokon-
čení projektu, a tak je potřeba vyřešit vstupní výdaje.
Na to ale myslí právě již zmíněná EKO půjčka od Hello
bank! Jedná se o půjčku se zvýhodněným úrokem, která
je určená na financování projektů navázaných na oba
uvedené dotační programy. Kromě financování pomůže
banka i s procesem zažádání o dotaci, aby klientům od-
padly starosti s papírováním a správností žádosti. A to
v programu Nová zelená úsporám opravdu stačí – jde
o nárokovou dotaci, kdy je při správném zažádání a do-
ložení dokumentace její vyplacení jisté.

Od zalévání, přes zateplení, až po fotovoltaiku
Programy Nová zelená úsporám a Dešťovka II spojuje
cíl ekologicky efektivnějšího bydlení a získání až 50 %
investice zpět. Každý nabízí jiné možnosti, se kterými
se zájemci seznámí na www.novazelenausporam.cz
a www.dotacedestovka.cz. Co je tedy dobré vědět?

Dešťovka II řeší použití dešťové vody v každodenním
životě. Ta totiž může nahradit až polovinu denně spo-
třebovávané pitné vody – k zalévání, splachování, praní
nebo mytí auta. Akumulace dešťové vody ve velkoobje-
mové nádrži k zálivce je tím nejsnazším, comůže každý
majitel staršího (nikoli nového) rodinného, rekreační-
ho nebo bytového domu udělat a na co čerpat dotaci.
Majitelé stávajících i nových domů se potom mohou
díky podpoře pustit do využití dešťovky ke splachová-
ní, nebo dokonce k jejímu spojení s přečištěnou šedou
vodou např. z umyvadla k opětovnému využití.

Nová zelená úsporám se naproti tomu zaměřuje na
úspory energií v rodinných i bytových domech, jejich
nižší energetickou náročnost i zapojení obnovitelných
zdrojů energie. Řeší tak například úniky tepla starými
okny a jejich výměnu, stejně jako zateplení fasády nebo
střechy. Dále pokrývá nákup i výstavbu rodinných nebo
obytných domů s nízkou energetickou náročností, stej-
ně jako řešení zelených střech, solárních systémů, vý-
měnu zdrojů tepla za tepelná čerpadla nebo kotle na
biomasu a mnohé další.

www.hellobank.cz

Ekonomicky i ekologicky šetrné
bydlení začíná být více dostupné

Jak to může vypadat v praxi

Rekonstrukce rodinného domu a kompletní zatep-
lení vedlo k poklesu nákladů na vytápění o 87 %.
Z domu, který měl před zateplením energetický
štítek G, se stal nízkoenergetický dům třídy A. Cel-
kové náklady na rekonstrukci činily 1,5 milionu ko-
run. Výše vyplacené dotace dosáhla 540 000 Kč.

INZERCE
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Ne každý si hned něco vyba-
ví, když se řekne společenská
odpovědnost firem. Přesto je
dobré tento pojem znát. Prin-
cip, pro který se často použí-
vá i anglická zkratka CSR, je
už nějakou dobu v kurzu.
Jaké jsou momentální trendy
a jak společenskou zodpověd-
nost firem ovlivnil koronavi-
rus, komentuje Sandra Felt-
ham, prezidentka Business
Leaders Forum a ředitelka
Flagship CSR Consulting Ltd
– tedy expertka na oblast udr-
žitelného rozvoje.

Nejprve zkuste našim
čtenářům laicky vysvětlit,
co je CSR.
CSR je z anglického slova

Corporate Social Responsibili-
ty a znamená odpovědnost,
kterou máme ke svému oko-
lí, v němž žijeme a kde pracu-
jeme. CSR se přímo vztahuje
k firmám a říká, že nejen my
jako osoby, ale i firmy mají
odpovědnost vůči okolnímu

prostředí. To se týká napří-
klad férového zacházení se
zaměstnanci, transparentní-
ho chování k zákazníkům či
nezatěžování životního pro-
středí svou činností. CSR je
součástí udržitelnosti jako ta-
kové.

Jak fenomén společenské
odpovědnosti firem
změnila pandemie
koronaviru?
Koronavirus společenskou

odpovědnost výrazně posu-
nul vpřed. Nejen v její sociál-
ní oblasti, kdy ukázal, jak dů-
ležité je starat se o zaměst-
nance, jejich zdraví a well-be-
ing. Také otevřel spotřebite-
lům oči, kdy jsme viděli, jak
se která firma chová v době
krize. Před pandemií řada fi-
remhlásala, jak jsou udržitel-
ní, po covidu ale například za-
čali ve velkémpropouštět. Zá-
roveň si firmy uvědomily, že
pokud chtějí být konkurence-
schopné a fungovat dlouho-

době i v době krizí, musí jít
cestou strategické udržitel-
nosti, která je již okolím ne-
jen chtěná, ale i snadno do-
hledatelná.

Jsou v tomto roce nějaké
nové trendy ohledně CSR?
Pokračuje silný trend pro

udržitelnost a ekologičnost
z posledních dvou let. Evrop-

ská unie vychází s Green
Deal, který se zaměřuje na
udržitelnější hospodářství.
Většina středních a velkých fi-
rem již reportuje v této oblas-
ti. Vedle toho mileniálové vy-
žadují ekologické chování
a podporují hnutí jako Greta
Thunberg. V letošním roce vý-
znam CSR a udržitelnosti na-
dále poroste.

Jak k CSR přispíváte
právě vy?

Business Leaders Forum se
zaměřuje na vzdělávání firem
v oblasti strategické udržitel-
nosti, ukazuje know-how
a best practices, aby se firmy
mohly na tuto cestu samy vy-
dat. Zároveň se snaží ukázat
úspěšné české byznys lídry,
kteří mají úzký vztah k udrži-
telnosti a svoji firmu úspěšně
tímto směrem vedou.

MAREK
HÝŘ
marek.hyr@metro.cz

Sandra Feltham BUSINESS LEADERS FORUM

Mileniálové vyžadují ekologické
chování, prohlašuje expertka
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Místní znalost
pomáhá Nadaci
Agrofert ve snaze
co nejlépe cílit její
pomoc.

TýmNadace Agrofert a její ře-
ditelka Zuzana Tornikidis vy-
myslely neotřelý systém spo-
lupráce na dobročinných pro-
jektech. Využili totiž faktu,
že dárci, tedy jednotlivé fir-
my, jsou rozseti po celémČes-
ku a mají tak přehled o tom,
kdo v jejich okolí potřebuje
pomoci.
„Snažíme se využívat zna-

lostmísta, kde jednotlivé spo-
lečnosti podnikají. Často nás
pak dokážou upozornit na
projekty, které stojí za podpo-
ru, nebo na rodinu v nouzi,
která potřebuje naléhavě po-
moc,“ říká ředitelka nadace
Zuzana Tornikidis.

Největší dárci Nadace Agro-
fert se rekrutují z jednotli-
vých firem holdingu, ale
i mimo něj.
„Firmy jsou našimi nej-

štědřejšími dárci. Bez jejich
pomoci bychomnemohli pro-
jekty rozvíjet. Můžete mít se-
belepší nápady, ale bez fi-
nančních prostředků se dají
jen těžce uskutečnit,“ podotý-
ká Tornikidis.
Jak sama zjistila, nadační

politika mnoha firem se
s pandemií změnila. „Záleží
to případ od případu. Podle
toho, co vidím celkově v sek-
toru nadační činnosti v Čes-
ku, je zřejmé, že některé fir-
mymusely omezit veškeré vý-
daje, aby ekonomicky přeži-
ly, uchránily místa zaměst-
nanců a byly schopny pokrýt
vlastní náklady,“ vysvětluje.
„Na druhé straně jsou společ-
nosti, které pandemie příliš
nezasáhla, další zase rostly,
od toho se odvíjí jejich mož-
nosti podpory,“ dodává.

Cíl roku: rodiče
samoživitelé
Kvůli pandemii musela na-

dace také změnit cíl podpory.
„V loňském roce jsme kvůli
epidemii koronaviru soustře-
dili většinu sil na podporu ro-
dičů samoživitelů a jejich
dětí. Řada těchto rodin se ocit-
la ve finanční tísni právě kvů-
li epidemii a jejím dopadům.
Vyřizování jejich žádostí
jsme proto velmi zjednoduši-
li a zrychlili,“ říká. „V loň-
ském roce nás podpořila tře-
ba společnost EGT Express,
která vyloženě chtěla naším
prostřednictvím poskytnout
finance právě rodinám samo-
živitelů,“ dodává.
Samoživitelé a jejich děti

ale nejsou jedinou cílovou
skupinou, kam Nadace Agro-
fert upíná svou pozornost.
„Podporujeme jednotlivce,
ale i organizace, které pak
dále pomáhají konkrétním li-
dem. Vedle toho nás zajímají
i projekty jako třeba Hudba

do škol, což byla aktivita za-
štítěná Českou filharmonií,
nebo Mezinárodní dětská vý-
tvarná výstava Lidice,“ vyjme-
novává ředitelka.
Významná je také podpora

dobrovolných hasičů. „Máme
speciální Hasičský fond, díky
němuž pomáháme hasič-
ským sborům v celé republi-
ce s nákupem moderní tech-
niky či udržováním hasič-
ských tradic a sportu,“ přibli-
žuje Zuzana Tornikidis, kte-
rou těší, že kromě firem se do
různých akcí zapojuje i spous-
ta konkrétních zaměstnan-
ců. „Třeba ti z koncernu Agro-
fert se každoročně účastní
sbírky vánočních dárků Po-
máháme Ježíškovi. Jde o stov-
ky dárků pro děti, které vy-
růstají v rodinách samoživite-
lů, již z finančních důvodůne-
mohou splnit vánoční přání
svých dětí. Na ochotě pomá-
hat a zapojit se do sbírky ne-
změnil nic ani koronavirus,“
uzavírá. 5 PLUS 2

Vzdělávání si, zejména v současné době,
žádá velkou invenci a potřebuje pomoc.
Raiffeisenbank si jako zodpovědná ban-
ka uvědomuje potřebu vzdělávání mládeže
v oblasti financí a snaží se jít učitelům, rodi-
čům i žákům naproti v podobě podpory ne-
ziskového projektu Zlatka.in.

Zlatka.in učí děti hravou formou finanční gra-
motnosti. Web je postavený na velkém množství
tematických úloh rozdělených do bloků pro první
a druhý stupeň základních škol a blok pro střed-
ní školy. Při výuce ho využívají učitelé i rodiče,
ale především slouží dětem jako zdroj zábavy
a zároveň vzdělání ve volném čase.
Důležitou součástí Zlatka.in jsou herní prv-
ky. Portál obsahuje například zpracování úloh
v soutěžní formě jeden proti jednomu, takže si
děti mohou vzájemně poměřit své vědomos-
ti například formou AZ kvízu. Za řešení úloh
následně získávají „Zlatky“, které mohou vyu-
žít buď v eshopu pro získávání sběratelských
předmětů v podobě virtuálních zvířátek nebo
při jednorázových akcích například na podporu
charity. Díky tomuto systému se děti učí nejen
vydělávat, ale také efektivně hospodařit.
Zakladatelka projektu Zlatka.in Veronika Toma-
nová upozorňuje, že finanční gramotnost nelze
uchopit jako vysvětlování jednotlivých pojmů,
ale je to především komplexní soubor vědomostí
a dovedností, které by měly být děti schopné ap-
likovat v praxi. Podle ní je dítěti nutné od chvíle,
kdy rozumí pojmu peníze, vysvětlovat, že věci
v obchodě - jídlo, hračky, elektronika - nejsou
zadarmo. Nebo že na kartě, kterou mnoho dětí

Děti se učí finanční gramotnosti na webu Zlatka.in

pípá na nákupech, jsou vydělané peníze rodičů.
Při přechodu do školy lze potom s touto oblastí
pracovat komplexněji. Stále je ale důležité jít dě-
tem příkladem.
Raiffeisenbank projekt Zlatka.in podporuje ne-
jen svým know-how, ale i finančně a mediálně.
I díky tomu se v době pandemie zvýšila ná-
vštěvnost webu na více než 100 000 uživatelů
měsíčně.
K nárůstu došlo z pochopitelných důvodů.
Zlatka.in je platforma, která umožňuje učitelům
vést výuku na dálku a slouží i pro přípravu rodi-
čů s dětmi doma. Je kvalitní, odpovídá osnovám
a na rozdíl od mnoha jiných je k dispozici zcela

zdarma a bez omezení, takže si odkaz často šíří
organicky rodiče i učitelé.
Portál momentálně prochází kompletním re-
designem, aby byl pro děti ještě více vizuál-
ně atraktivní. V současnosti Zlatku využívá
přes 1500 registrovaných tříd po celém Česku
a mnoho dalších bez registrace. Za dobu exis-
tence webu na něm děti řešili více než 2 miliony
úloh. Aktualizace bude hotová během následu-
jících týdnů. Projekt Zlatka.in je součástí akre-
ditovaného integrovaného systému neziskové
organizace Matika.in, pokrývajícího různé ob-
lasti vzdělávání mládeže a fungujícího v něko-
lika zemích Evropy. www.zlatka.in/cs/

Citát

Můžete mít sebelepší
nápady, ale bez
finančních prostředků
se dají jen těžce
uskutečnit.
ZUZANA TORNIKIDIS
ŘEDITELKA NADACE AGROFERT

„Velmi významná je pro nás
i podpora dobrovolných hasičů“



DEJTEMODROU RELAXACI

Značkové zboží Marimex zakoupíte nawww.marimex.cz,
v prodejně Libušská 221/264, Praha 4 a nebo v široké partnerské síti.
Chyby v tisku vyhrazeny. Všechny fotografie jsou pouze ilustrační.

VÍŘIVKY  BAZÉNY  INFRASAUNY  FINSKÉ SAUNY  TRAMPOLÍNY

VÍŘIVKY již od 13 490 Kč

a užijte si
WELLNESS V POHODLÍ DOMOVA

Snadné
ovládání

Tichý chod
při filtrování

Průběžný
ohřev vody

INZERCE
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ŠIMON
MERTA
fotbalový trenér
a expert na
pivko a klobásy

Jak to vidím já

Paradoxy
radosti
Pražský fotbalový svaz
má od středy staronové-
ho šéfa, je jím opět Du-
šan Svoboda. Těsně před
svým čtvrtým zvolením
však mimo jiné přednesl
smutnou zprávu pro fot-
balovou veřejnost: „Po-
dle posledních informa-
cí z ministerstva zdravot-
nictví nebude s největší
pravděpodobností mož-
né dokončit ani tento
soutěžní ročník,“ řekl.
Stane-li se tak, vlastně
se potvrdí to, o čem si už
cvrlikali vrabci nejen ko-
lem pražských fotbalo-
vých hřišť. Už druhý rok
v řadě nastane opačný
efekt fotbalové radosti
– smutnit budou týmy,
které šly za postupem,
a naopak radovat se ty,
jimž hrozil pád o soutěž
níže. Přesto se společný
důvod k oslavě najde –
konečně, byť jen ve vlá-
dou omezeném režimu,
zase můžeme kopat do
„kulatého nesmyslu“
a těšit se, že se brzy po-
daří obnovit klasický klu-
bový život včetně sporto-
vání mládeže. I když mo-
ment, že si zase navleče-
me dresy, sudí foukne
do píšťalky a po zápase
dáme pivko a klobásu, je

pořád daleko.
Také fotbalis-
ta by se měl
těšit z mála.
Hlavně teď.

Plíšková otočila zápas
Za pomoci 21 es prošla Karolína Plíšková do čtvrtfinále
halového antukového turnaje ve Stuttgartu. Šestá nasa-
zená tenistka otočila utkání s Lotyškou Jelenou Ostapen-
kovou a šampionku Roland Garros z roku 2017 zdolala
6:7, 6:4 a 6:3. AP

Zelenou
střídá bílá
Fotbalová reprezentace
představila nové dresy pro
venkovní zápasy. K již zave-
dené domácí červené ko-
lekci přidala i bílou varian-
tu. Národní tým by měl
v bílé nastupovat příští
dva roky, představí se tedy
s novinkou během letního
mistrovství Evropy i v další
kvalifikaci na MS 2022. Zá-
roveň tím končí světle zele-
né dresy, které byly mno-
ha fanouškům trnem
v oku. „Červené dresy mají
u hráčů i fanoušků úspěch.
Věřím, že stejně pozitivní
reakce vyvolá i bílá varian-
ta,“ uvedl předseda Fotba-
lové asociace ČR Martin
Malík. FAČR/PUMA, PROFIMEDIA.CZ

Češka bronzová
Zápasnice Adéla Hanzlíč-
ková získala bronzovou
medaili na mistrovství Ev-
ropy ve Varšavě. V duelu
o třetí místo v kategorii
do 68 kg porazila Ilanu
Kratyšovou z Izraele.

Jasná výhra
Čeští hokejisté vyhráli
v úvodním utkání Euro
Hockey Challenge ve
Vídni nad Rakouskem
5:0. Dvě branky v prvním
přípravném zápase před
mistrovstvím světa vstře-
lil Robin Hanzl, skórovali
také Tomáš Zohorna, An-
drej Šustr a Filip Suchý.

Nevzdává se
Předseda Realu Madrid
Florentino Pérez prohlá-
sil, že fotbalová superliga
není zrušená, ale jen
odložená. Podle něj jsou
představitelé soutěže po
zdrcující kritice připrave-
ni jednat o potřebných
změnách.

Liberec zabral
Hokejisté Liberce porazili
ve třetím finálovém utká-
ní play-off extraligy Tři-
nec 3:0 a v sérii na čtyři
výhry snížili na 1:2. Seve-
ročeši rozhodli zápas
v první třetině, kterou
vyhráli 2:0. ČTK

Alespoň dvacet
lidí na tréninku.
To po ministrovi
požadují sportovní
kluby.

Riziko nákazy koronavirem
při venkovním sportu jemizi-
vé, zjistil průzkum, který na
žádost skupiny Restart pro-
vedla Fotbalová asociace ČR
(FAČR). Minulý týden se do
něj zapojilo 3248 klubů
z osmi převážně kolektivních
sportů. Z celkových
37 134 sportovců bylo na ne-
moc covid-19 pozitivních
246 aktivních hráčů, což je
0,66 procenta. Jen pětadvacet
z nich ale uvedlo, že se naka-
zilo právě při tréninku. To je
0,07 procenta ze všech hráčů,
kteří se do tréninků v období
od 12. do 18. dubna zapojili.
Průzkum se konal v prv-

ním týdnu uvolnění amatér-
ských sportovních tréninků
za přísného omezení maxi-
málně šesti sportujících dvo-
jic s desetimetrovými rozestu-
py mezi sebou.
„Stát námpodobná data do-

posud nebyl schopen předlo-
žit, tak jsme provedli vlastní
průzkum. Výsledky nejsou
pro nás překvapivé, podobná
čísla vycházela také v jiných
zahraničních studiích. Orga-

nizované tréninky na venkov-
ních hřištích jsou bezpečné
a pro děti v současné době
nutné,“ uvedl Antonín Pla-
chý, vedoucí úseku trenérů
FAČR.
Většina sportovců, kteří se

nakazili na organizovaných
trénincích, byla starší 18 let.
Hlavním místem nákazy ne-
mocí covid-19 bylo u sportov-
ců jiné místo, nejčastěji rodi-
na. „Jsme připraveni podob-
né výzkumy ve sportovním
prostředí realizovat klidně
každý týden, abychom měli
přehled. Aktuální čísla jsme
představili náměstkoviminis-
tra zdravotnictví Martinu Ha-
vrdovi nebo hlavní hygienič-
ce,“ uvedlMichal Ježdík z Čes-
ké basketbalové federace.
Sportovní prostředí bojuje

za umožnění kontaktních
venkovních tréninků ales-
poň ve dvaceti lidech. Vláda
se chystá rozvolňovat život
v šesti vlnách a sport rozhod-
ně není prioritou. Venkovní
sportování ve skupinách ma-
ximálně do dvaceti osob je až
ve čtvrtém balíčku. O něco
dříve se mají na sportoviště
vrátit děti. Vše bude ale zále-
žet na aktuální epidemické si-
tuaci. Rozhodující bude po-
čet nakažených za posled-
ních sedm dní na 100 tisíc
obyvatel. Nyní je to 177, ke
čtvrtému balíčku vláda při-
stoupí, až bude nakažených
méně než 75. ČTK

Krátce Průzkum:
Na hřišti
je bezpečno


